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سفارت ایران در بیروت: حال سفیر خوب است

یادداشت روز

اختلا س هنری
وقت تغییر سیاست

سیاست های مهاجرتی را 
چگونه باید اجرا و عملیاتی کرد

با بازگشت طالبان به قدرت در تابستان ۱۴۰۰ شمار مهاجران 
افغان در ایران افزایش چشــمگیری داشــته و مردم از دولت 
سیزدهم به خاطر مدیریت نادرست مهاجران و سهل انگاری 
در ورود بی ضابطه و افسارگســیخته آنها بارها انتقاد کردند. 
بررسی تازه ترین داده های مرکز آمار ایران از جمعیت مهاجران 
رسمی در سال ۱۴۰۲ بیش از ۹۷ درصد مهاجران، افغانستانی 
هســتند. طبق این آمار تنها 3 درصد از کل مهاجران رسمی 

کشور دارای تابعیت های غیرافغانستانی بوده اند.
طبــق این آمار بیش از ۲ میلیــون و ۷۸۸ هزار نفر مهاجر 
رسمی در کشور حضور دارند که ۲ میلیون و ۷۰۰ هزار نفر آنها 
افغانستانی هستند. باید تاکید کرد که این آمار مربوط به سال 
۱۴۰۲ بوده و صرفاً مهاجران رســمی که تابعیت آنها در آمارها 
ثبت شده توسط مرکز آمار ایران اعلام شده است. البته که باید 
عنوان کرد این آمار حداقل جمعیت افغان در کشــور است که 
به صورت رسمی در آمارها عنوان شده و در این آمار جمعیت 
مهاجران غیرقانونی نیامده است. طبق گفته کارشناسان رقم 
دقیقی از تعداد کل مهاجران افغان در کشور در دست نیست 
امــا تخمینی حــدود پنج تا هفت میلیون نفــر برای جمعیت 
مهاجران افغانستانی در رسانه ها عنوان شده است. تحلیلگران 
معتقدند از ابتدای دهه ۷۰ که ایران میزبان افغانستانی ها بوده، 
دولت های مختلف بــا اجرای طرح های متنوع نتوانســتند، 
اشراف حداکثری را بر گروه های جمعیتی افغانستانی ها داشته 

باشند. 
بررسی هرم سنی جمعیت مهاجر افغانستانی کشور نشان 
می دهد هم در مردان و هم در زنان بیشــترین ســهم جمعیتی 
مربوط به افراد در ســنین »بین ۲۵ تا ۶۴ سال« است. طبق 
آمارها ســهم این جمعیت بیش از ۴۰ درصد جمعیت مهاجر 
است. بر این اساس می توان گفت، سهم بالای این جمعیت در 

کشور به  وضوح می تواند در بازار کار تاثیرگذار باشد.
در رتبه بعدی هرم ســنی، جمعیت »۹ ساله و کمتر« قرار 
دارند. افراد حاضر در این سن حدود ۲3.۹ درصد از مردان و 
حدود ۲۵.۲ درصد از زنان را تشــکیل می دهند. دومین سهم 
بالای این بازه ســنی در هرم جمعیتی افغانســتانی های مقیم 
ایران به خوبی نشان می دهد علاوه  بر اینکه جمعیت زیادی با 
تابعیت افغانستان وارد بازار کار ایران شدند بلکه سهم بالای 
زیادی نیز تا چند ســال آینده به جمعیت موجود در بازار کار 
اضافه می کنند و این موضوع می تواند بر بازار کار و اشــتغال 
کشور تاثیری شگرف بگذارد. حضور پناهندگان افغانستانی در 
ایران از همان ابتدا با برخی تنش های محلی همراه بود. تراکم 
حضــور پناهندگان در برخی مناطق و فشــار بر منابع محلی 
باعث می شــد، ساکنان قدیمی مهاجران را مسبب مشکلاتی 

مانند بالا رفتن قیمت مسکن یا بیکاری بدانند. 
دولت هــا در برابر پذیرش مهاجران به نســبت شــرایط 
تــاب آوری نســبی دارند و در هــر بازه  زمانی ممکن اســت 
سیاست های اقتضایی داشته باشند. درحال حاضر از آنجایی 
که ایران بــا چالش های متعدد اقتصادی،  سیاســی، محیط  
زیســتی و فقدان منابع کافی برای زیســت کامل شهروندان 
روبه روست،  سیاست دولت به سمت مدیریت و محدودسازی 

ورود مهاجران رفته است. 
در زمانی که طالبان وارد کشــور افغانســتان شد،  حس 
انسان دوســتانه ایجاب می کرد که ایران بــه مهاجرانی که در 
وضعیت اضطرار به ایــران به عنوان پناهــگاه روی آورده اند، 
کمک کنــد اما در نهایت شــرایط داخلی کشــور بــه  ویژه 
مشکلات اقتصادی و کسری بودجه هایی که هر ساله دولت ها 
با آن درگیر هستند، ضرورت سیاست های انقباضی و بازبینی 
مجاری ورود مهاجران که به صورت غیرقانونی وارد کشــور 
شدند، انســداد مرز ها و رد مرزی که به صورت ناگزیر اتفاق 

می افتد  را در دستور کار قرار داد. 
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گزارش تحقیقی سازندگی درباره 30 تابلوی فاخر موزه امام علی که پنهانی در دوبی به فروش رسیدند
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صالح نقره کار 
حقوق دان
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پزشکیان از  عصبانیت 
ناراحتی اصولگرایان از رئیس جمهور

گــروه گزارش: دو خبــر داریم که هر 
دو هم خوب هســتند و هم بد. خبر بد 
این اســت که 3۰ تابلوی ارزشــمند از 
موزه امام علی )وابســته به شهرداری 
تهران ( خارج و به کشور امارات منتقل 
شــده اند. خبر خوب هم این است که  
نصفــی از آنها احتمالًا هنوز به فروش 
نرفته و شــاید بتوان راهی برای یافتن 
آنها جســت و آن آثار ارزشــمند را به 
کشــور بازگرداند. آن طور که ســایت 
World art Dubai نشان می دهد ۱۴ اثر 

فاخر هنرمندان ایرانی متاسفانه فروخته 
شــده اند اما ۱۶ اثر دیگر هنوز فروخته 
نشده اند. اما کجا هستند؟ و در دست 
چه کسی اســت؟ البته آن ۱۶ اثر دیگر 
هم شــاید فروخته باشند اما از آنجایی 
که هنــوز فروش آنها در ســایتی ثبت 
نشده است، این روزنه به ما امیدواری 
می دهد که شاید بتوان ردی از آنها پیدا 

کرد. 
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بنا بر اطلاعات سایت World art Dubai  14 اثر  از 
30 اثر ارزشمند هنرمندان ایرانی که از موزه امام علی 

خارج شدند در کشور امارات و شهر دوبی فروخته 
شده اند و از 16 اثر دیگر خبری نیست

سازندگی مطلع شد: پنج اثر از عنایت الله نظری نوری 
چهار اثر از علی اکبر صادقی، دو اثر از هانیبال 
الخاص، رضا هدایت و رضوان صادق زاده و یک 

اثر از آیدین آغداشلو، محمود جوادی پور، حسین 
محجوبی، صادق تبریزی، احمد خلیلی فرد، خسرو 

خسروی، آنه محمد تاتاری، حبیب توحیدی، 
مهدی حسینی، احمد وکیلی، علی ذاکری، طاهر 
شیخ الحکما، علی شیرازی، نعمت لاله ای و بابک 

خدابنده از موزه امام علی خارج شده و سر از دوبی 
درآورده اند.

ناصر امانی، عضو شورای شهر تهران چند روز پیش 
اعلام کرده بود: ارزش یکی از این آثار فقط 30 میلیارد 

تومان بوده است
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کوچه

رفت بالاخره  مقیمی 
رئیس دانشگاه تهران برکنار شد



سال هفتم  شماره 021787
بررسی رویدادهای سیاسی ایرانچهار شنبه  28 شهریور 1403 میهن

در پی انتشــار خبری با عنوان »عارف قیمت های جدید خــودرو را تایید کرد« با  کد خبر ۶۲۲۶۷۰۱ در 
خبرگزاری مهر و بازنشر آن در برخی رسانه ها، معاونت ارتباطات و اطلاع رسانی دفتر معاون اول رئیس جمهور 
ضمن تکذیب این خبر توضیحاتی را جهت اطلاع افکار عمومی منتشــر کرد. متن این اطلاعیه به این شرح 

اســت: »درج چنین اخباری حکایتگر عدم اطلاع از سازوکارهای تصمیم گیری در دولت است. 
کما اینکه موضوع مورد ادعای این خبرگزاری در مورد اصلاح قیمت خودرو تحت عنوان »ابلاغیه 
سیاســت گذاری در خصوص قیمت گذاری برخی از خودروهای سواری »درحال رسیدگی در 
کمیسیون مربوطه و دبیرخانه هیات دولت است و هنوز در هیات وزیران مطرح نشده و هیچ گونه 

تصمیم گیری در این خصوص در دولت صورت نگرفته است«.
گفتنی اســت روز دوشنبه ۲۶ شــهریورماه، خبرگزاری مهر خبری را به نقل از 
محمدرضا عارف منتشر کرده بود. در این خبرآمده بود: اسفند ماه پارسال قیمت های 

جدید خودرو محاسبه و پیش از عید نوروز به وزارت صمت ارسال شد تا طبق دستورالعمل شورای رقابت، 
وزارت صمــت به عنوان تنظیم گر فنی بازار خودرو قیمت های جدید را اعلام کند. با این حال وزارت صمت 
تا پایان دولت ســیزدهم به دلایلی همچون برنامه ریزی برای افزایش عرضه و … قیمت های جدید را اعلام 
نکرد. با شروع به کار دولت چهاردهم، ایران خودرو و سایپا در جلسه ای با اعضای کمیسیون اقتصادی 
دولت، خواستار اصلاح قیمت خودرو شدند و ماحصل این جلسه نیز در قالب گزارشی تهیه و به دفتر 
محمدرضا عارف معاون اول رئیس جمهور ارسال شد. در همین رابطه نیز پی گیری های خبرنگار مهر 
حکایــت از آن دارد که این گزارش مورد تأیید عارف قــرار گرفته و به زودی برای اخذ تاییدیه نهایی به 
هیأت دولت ارســال خواهد شــد. باید توجه کرد که به دلیل سرکوب قیمتی، نرخ برخی از 
خودروها صد در صد با افزایش مواجه خواهد شد و این در حالیست که اگر افزایش 

قیمت همراه با شیب تورم اعمال می شد، قیمت ها منطقی تر رشد می کرد.

خبرسازی علیه عارف

گروه سیاسی: نشست مطبوعاتی مسعود پزشکیان با واکنش 
اصولگرایان روبرو شــد. هــم در مجلس هم در رســانه های 
اصولگــرا خصوصا کیهــان. پزشــکیان دائمــاً از وحدت و 
کنار گذاشــتن اختلافات ســخن می گوید و تندروها مدام بر 
طبل تفرقــه و انتقادات تکراری می کوبند. حتی صداوســیما 
همان شــب پس از اتمام نشســت خبری در اقدامی عجیب، 
نظرســنجی را علیه دولت منتشر کرد. در این نظرسنجی آمده 
بــود: »آیا وفاق ملی با افراد و گروه هایی که ســابقه مجرمیت 
و اقــدام علیه منافع ملی دارند، امکان پذیر اســت؟«  روزنامه 
کیهان هم از پاسخ رئیس جمهور به خبرنگارش عصبانی شده 
اســت و در تیتر سرمقاله خود که فردای نشست منتشر شد با 
عنوان »رئیس جمهور از پاســخ به سوال کیهان طفره رفت« به 
پزشکیان انتقاد کرد و مدعی شد که رئیس جمهور از پاسخ دادن 
به سوال کیهان طفره رفته است. در بخش هایی از این یادداشت 
آمده اســت: »آنها که فتنه ۸۸ را انــکار می کنند، بدانند میان 
ســران فتنه و اوباما نامه نگاری شده بود و آنها کشور را تحت 
»حکومت اســتبدادی«، »رژیمی خشــن« و »دیکتاتوری« 
توصیف کرده بودند. نمایندگان جنبش سبز به آمریکایی ها گفته 

بودند، تحریم ایران باید به  صورت شوک وارد شود!«
خبرگزاری تســنیم هم بعد از نشســت در گزارشــی به تیم 
مسعود پزشــکیان حمله کرد و مدعی شــد که نوبت سوال از 
رئیس جمهور جابه جا شده بود و این شکل اجرا و نمایش های 
عجیب وغریب در نشست خبری رئیس جمهور جدید شاید به 
این دلیل اســت که افرادی در داخل تیم آقای پزشکیان بیش 
از آنکه به دنبال طرح ســوال خبرنگاران و پاسخ رئیس جمهور 
باشند به دنبال پیشبرد اهداف خودشان و طرح مسائلی هستند 

که می خواهند دیده یا گفته شود.
روزنامه اصولگرای فرهیختگان نیز در گزارشــی، مشاوران 
مسعود پزشکیان و طراحان جلسه را متهم به این کرد که تلاش 
داشــتند با پاسخ به سوالاتی درخصوص گشــت ارشاد و... 
حامیــان ایدئولوژیک رئیس جمهور را راضــی کنند یا با دادن 
پاســخی متفاوت به ســوالات درخصوص حوادث ۸۸ برخی 
انتصابات اخیر را ســفید کنند اما احتمالًا این اســتراتژی در 
آینده نزدیک نیاز به توضیحات بیشتر از سوی پزشکیان خواهد 
داشت. این شاید اشــکال ذاتی پروژه وفاقی باشد که مسعود 

پزشکیان تعریف کرده است.
البتــه روزنامه وطن امروز نزدیک به مهرداد بذرپاش، وزیر 
راه دولت سیزدهم در تحلیل نشست خبری و سخنان و مواضع 
پزشــکیان ضمن اســتقبال از مواضع رئیس جمهور در حوزه 
سیاست خارجی نسبت به ادبیات و نحوه پاسخگویی او ابراز 
نگرانی کرده است. این روزنامه همچنین در بخشی از گزارش 
خود نوشته اســت:»آقای پزشکیان یک بار دیگر نشان داد که 
ایده او مبنی بر وفاق ملی صرفاً یک توصیه اخلاقی است. یعنی 
وفاق ملی را نمی توان به عنوان گفتمان دولت چهاردهم در نظر 
گرفت. واقعیت وقتی بیشــتر آشکار شد که آقای پزشکیان و 
اطرافیــان وی، فعلًا جز اندرزهای اخلاقی، تعریفی برای ایده 

وفاق ملی سراغ ندارند«.
اما مــدح و انتقــاد روزنامه جمهوری اسلامی، درســت 
فردای نشســت خبــری از رئیس جمهور هم قابــل توجه بود 
بود. در بخش هایی از گزارش این روزنامه آمده اســت:»آقای 
رئیس  جمهور! شــما در مصاحبه تان بر وفاق ملی مثل همیشه 
تکیه کردید، چیزی که فی نفســه مطلوب و به  نفع کشور است 
اما تحقــق چنین آرمانی بــا حضور عناصر افراطــی در بدنه 
مدیریتی دولت و باز بودن دست آنها در دستگاه های تصمیم ساز 
و موثر در چرخش امور کشور امکان پذیر نیست. با حضور این 

افراد، وفاق ملی فقط یک سراب و سخن گفتن از آن فقط یک 
شعار خواهد بود«.

حملات هماهنگی هم اما از سمت بهارستانی ها اتفاق افتاد 
و اظهارات رئیس جمهور مبنی بر اینکه »برای رفع تحریم ها و 
FAFT به مجمع تشــخیص مصلحت نظام نامه خواهم زد  تا 

بتوانیم پرونده آن را بار دیگر باز کنیم« با انتقاد تند طیف حامیان 
ســعید جلیلی و عضو جبهه پایداری در مجلس روبه رو شد. 
محمود نبویــان، نماینده پایداری مجلس که یکی از مخالفان 
سرسخت رئیس جمهور است، پشت تریبون صحن حاضر شد 
و خطاب به پزشکیان گفت: »ســعی کنید اولًا متن برجام و 
FATF را برای یک بار بخوانید و صرفاً به وسوسه های کسانی 

که خانواده و بچه هایشــان در خارج از کشور هستند، اعتماد 
نکنید. ثانیاً از تلاش های باطل و چشم امید بستن به دشمنان 
ملت بــه جای اعتماد به ملــت بزرگ ایــران در دولت آقای 

روحانی عبرت بگیرید.
نبویان البته طبق روال تندروها، نهیبی هم به حسن روحانی 
زد و ادامه داد:»ظاهراً قرار است همان مسیر کاملًا غلط دولت 
آقای روحانی طی شــود و حل مشــکلات مربوط به تایید و 
رضایت دشمنان ملت شود. ما فراموش نمی کنیم، روزی ۷۰۰ 
تا کشته می دادیم و دولت روحانی به بهانه FATF واکسن وارد 

نمی کرد«.
او در گزندهایش ظریف را هم بی نصیب نگذاشت و تاکید 
کرد:»نکته بعدی اینکه با برجام تحریم ها رفع نمی شود. چون 
آقای ظریــف در برجام تعهد داده که تمــام تحریم های اولیه 
آمریکا و تمام تحریم های موشــکی و تمام تحریم های حقوق 
بشــری و تمام تحریم هــای منطقه ای ســایبری و همه موارد 
باقی بماند. طبیعی اســت که دوباره اگر بخواهد برجام بیاید، 
معنی اش این اســت که صنعت هسته ای محدود و نابود شود 
و تحریم برداشــته نشود. شاهدش این است که ۸ سال برجام 

را اجرا کردیم و تحریم ها از ۸۰۰ عدد به ۱۵۰۰ عدد رسید«.
امیرحســین ثابتی، مجری ســابق و نماینده فعلی مجلس 
دوازدهم که از افراد نزدیک به ســعید جلیلــی و محفل او به 
 شمار می رود هم در تذکری با اشــاره به اولین نشست خبری 
مسعود پزشکیان گفت:»رئیس جمهور گفته که با آمریکا برادر 
هستیم، حال اینکه آمریکایی ها ثابت کردند که نمی خواهند با 
ما برادر باشند و می خواهند با ما دشمنی کنند. در همان دوره 
قبل هم تحریم ها را بیشــتر کرده و ما عقب نشینی کردیم؛ آقا 
این عشق یک طرفه است، شما می خواهید با آنها برادر باشید 
اما آنها نمی خواهند و می خواهند با تو دشــمنی کنند ما تا کی 

می خواهیم مســیر غلطی که بارها غلط بودن آن اثبات شــده 
است را تکرار کنیم«.

همچنین گویا سخنان پزشکیان درخصوص برخورد گشت 
ارشــاد هم به مذاق تندروها خوش نیامد و برخی مانند عباس 
گودرزی، نماینده اصولگرای مجلس دوازدهم به رئیس جمهور 
خرده گرفتند که چرا به خبرنگاران گفته اســت به گشت ارشاد 
مجدداً تذکر خواهد داد که کاری با مردم نداشــته باشــد. این 
نماینده در صحن علنی گفت:»امروز بحث از بی حجابی فراتر 
رفته و به سمت برهنگی رفته است. ما نباید حجاب را قربانی 
بازی های سیاسی کنیم چراکه حجاب یک اصل لایتغیر دینی 
است«. او  با اشاره به اظهارات یک خبرنگار در نشست خبری 
رئیس جمهور در انتقاد از عملکرد گشت ارشاد، افزود:»نیروی 
انتظامی کجا یقه این و آن را گرفته که آن خبرنگار گستاخانه این 
حــرف را می زند و در عین ناباوری رئیس جمهور هم در جواب 

می گوید که تذکر می دهد؟«
نماینده های پایداری درحالی در مجلس علیه رئیس جمهور 
تریبون را در دست گرفته بودند که پس از سخنان شان، مسعود 
پزشکیان ســرزده وارد صحن علنی شد. مصطفی پوردهقان، 
نماینده مجلس از ایجاد تنش بین برخی مجلســی ها خبر داد 
و به انتخاب گفت:»متاسفانه برخی دوستان کم لطفی کردند و 

وارد حاشیه شدند اما نهایتاً به خیر وخوشی تمام شد«.
در عیــن حال، این گــزارش را با متــن احمدزیدآبادی که 
در کانــال تلگرامی اش و در انتقاد بــه هجمه تندروها به اولین 
نشست خبری نوشته است به پایان می رسانیم: »در همه جای 
دنیا سیاســت، امری حاشیه دار اســت اما در کشور ما بیشتر 
همان حاشیه است! حاشــیه های مربوط به کنفرانس خبری 
دکتر پزشکیان کم نبود. عده ای اشاره او به مهندس میرحسین 
موســوی را تحت الفاظ »اون یکی« حمــل بر خیلی چیزها 
کرده اند که به نظرم موجه نیست. گمان نمی کنم آقای پزشکیان 
از نام بردن از میرحسین بیمی داشته باشد. اگر اینقدر ترسو بود، 
خود را وسط میدان مین پرتاب نمی کرد! در شجاعت او تردیدی 
نیســت. همین طور گمان نمی کنم، مهندس موسوی در چشم 
آقای پزشــکیان فردی بی قدر وارج باشد. قاعدتاً با استراتژی 
سیاسی او مخالف است اما اینقدر بی انصاف نیست که بخواهد 
کل زحمات و کارنامه و شخصیت او را نادیده بگیرد. اگر قرار 
بود بی انصاف باشــد در همان جریانات ســال ۸۸ آن را نشان 
می داد. با این حســاب، برای چه به جای نام بردن از او از لفظ 
»اون یکی« اســتفاده کرد؟ این را قاعدتاً باید خودش توضیح 
دهد اما در عالم بشــری گاهی حتی اسامی بسیار مشهور نیز 

برای یک لحظه از ذهن آدمی می پرند«.

عصبانیت از پزشکیان
حمله و انتقاد اصولگرایان و رسانه های آنان به رئیس جمهور

رهنمود

رهبر انقلاب اسلامی صبح روز گذشته در دیدار مدال آوران 
و دیگر اعضای کاروان های اعزامی به المپیک و پارالمپیک، 
درخشــش توانایی ها و تجلی »هویت ملی،  سیاسی و دینی« 
ملت ایران را برجســته ترین نتیجه حضور ورزشــکاران ایرانی 
در این مسابقات برشمردند و با اشــاره به احساس شادمانی 
و عزت و سربلندی ملت از عملکرد ورزشکاران میهن گفتند: 
اســتعدادیابی به موقع، رســیدگی به زندگی قهرمانان و توجه 
همزمان به ورزش قهرمانی و همگانی، مســیر رو به پیشرفت 

ورزش را استمرار و سرعت خواهد داد.
آیت اللــه خامنه ای با ابراز خرســندی فــراوان از دیدار با 
مجموعه ای از عزیزترین فرزندان افتخارآفرین کشور در بیان 
چند نکته، مسابقات بین المللی را صحنه نمایش قدرت روحی 
و اعتمادبه نفس ملت ها در کنار قدرت بدنی و مهارت ورزشی 
دانســتند و گفتند: شما علاوه بر نمایش توانایی های حرفه ای 
و ورزشــی  با اقداماتی پرمعنا نظیر اهــدای مدال به بچه های 
فلسطین و غزه،  حجاب و متانت،  نامگذاری کاروان اعزامی 
به اسم ائمه اطهار)ع( و به  اصطلاح رایج سلفی گرفتن با پرچم 
فلســطین،  اعتمادبه نفس ملت را به رخ بدخواهان کشیدید و 
توانایی های معنوی و هویــت ملی-اعتقادی و اسلامی خود 
را ارائه کرده و ارج نهادید. ایشــان افزودند: برای تک تک این 
اقدامات بســیار با ارزش، اهمیت قائل هستم و معنای عمیق 
آنها را برای مردم تبیین می کنم. آیت الله خامنه ای با اشــاره به 
تلاش مســتمر بدخواهان برای تحریــف »هویت،  حقیقت و 
عقاید« ملت ایران افزودند: می گویند احساســات مذهبی در 
ایران تضعیف شــده است  اما هنگامی که قهرمان ما در مقابل 
چشم شاید صدها میلیون بیننده بر قرآن بوسه می زند و سجده 
شــکر به جا می آورد،  حقیقت و هویت ملت ایران، پایبندی او 
به عقاید و تلاش برای عظمت ملی ایران، برجســته می شود 
و اینگونه نشانه های چشــم نواز در عملکرد شما آشکار بود. 
رهبر انقلاب با قدردانی از احســاس مسئولیت ملی و فراملی 
ورزشــکاران ایرانی در مســابقات بین المللــی گفتند: رفتار 
متین، حرکات ســنجیده و عقلانیت حاکم بر عملکرد شما، 
 نشان دهنده احساس بســیار با ارزش مسئولیت مضاعف در 
مقابل ملت و کشور است. امیدآفرینی در جامعه از دیگر نتایج 
مدال آوری قهرمانان ورزشی بود که رهبر انقلاب با اشاره به آن 
گفتند: برخی با حادثه جسمی کوچک دچار ناامیدی می شوند 
اما هنگامی که جوان ورزشــکار ما در پارالمپیک روی ویلچر 

قدرت نمایی می کند، دل های همه لبریز امید می شود.
ایشان، سیاست های دوگانه و مغرضانه کشورهای حاکم 
بر ورزش بین المللی را در این دوره از رقابت های المپیک و 
پارالمپیک محسوس دانستند و گفتند: درحالی  که کشوری 
را به علت جنگ از حضور در رقابت ها محروم می کنند، رژیم 
صهیونیستی با وجودی که در طول حدود یک سال ۴۱ هزار 
انســان ازجمله هزاران کودک را به قتل رسانده از مسابقات 
محروم نمی شــود. رهبر انقلاب افزودند: این سیاست های 
دوگانــه و مغرضانــه همانگونه که ما بارها گفته ایم، نشــان 
می دهد برخلاف ادعای سیاســی نبودن ورزش، بیشــترین 
اعمال غرض سیاسی در ورزش انجام می شود. ایشان ایجاد 
موقعیتی در میدان هــای بین المللی برای نمایش گود ایرانی 
و ورزش زورخانــه ای را که دربردارنده نظم و معنا و مفهوم 
ویژه ای است مورد تاکید قرار دادند و گفتند: توصیه بعدی، 
غفلت نکردن از ورزشکاری است که به خاطر آرمان ملی یا 
مذهبی خود با طرف صهیونیستی مسابقه نمی دهد و عملًا 
متحمل هزینه می شود که توجه به این ورزشکاران از وظایف 
مهم مسئولان ورزش است. آیت الله خامنه ای توجه دولت 
را به معیشت و اشتغال ورزشکاران و تامین نیازهای ورزشی 
آنان در حد توان الزامی برشــمردند و بــا ضروری خواندن 
توســعه ورزش همگانی، گفتند: بنده طرفدار توجه کامل به 
ورزش قهرمانی هســتم اما از توجــه به ورزش همگانی هم 
نباید غفلت شود چراکه ورزش، بسیاری از هزینه های کشور 
چه هزینه های جســمی و چه هزینه های اخلاقی را کاهش 

می دهد.

رهبر انقلاب در دیدار مدال آوران و اعضای کاروان های 
اعزامی به المپیک و پارالمپیک:

 هم ورزش قهرمانی
هم ورزش همگانی
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پیام دریافت شد

مارکوس زودر، رئیس حزب اتحادیه سوسیال-مسیحی بایرن اعلام 
کرد که رهبران محافظه کار آلمان با نامزدی فردریش مرتس، رئیس 
حزب دموکرات مســیحی به عنوان صدراعظم در انتخابات فدرال 
ســال آینده موافقت کرده اند. این رهبر اتحادیه سوسیال مسیحی 
در کنفرانس خبری مشــترک با مرتس گفت: مساله نامزدی برای 
صدراعظمی قطعی است. مرتس ۶۸ ساله بعد از »آنگلا مرکل« 

از سال ۲۰۲۲ ریاست حزب دموکرات مسیحی را بر عهده دارد.

دفتر مجلس ملی فرانســه پیش نویس قطعنامه با موضوع آغاز 
فرآیند استیضاح امانوئل ماکرون، رئیس جمهور فرانسه را تایید 
کرده اســت. این دفتر به عنوان عالی ترین نهــاد تصمیم گیر در 
مجلس ملی فرانسه شناخته می شود که هم اکنون ۲۲ عضو داشته 
که ۱۲ نفر از آنها را نمایندگان احزاب چپ گرا تشکیل می دهند. 
طرح اســتیضاح ماکرون به ابتکار حزب چپ گرای »فرانســه 
تسلیم ناپذیر« در اوایل ماه جاری میلادی به جریان انداخته شد.

دیمیتری مدودف، معاون رئیس شورای امنیت روسیه و 
رئیس جمهور سابق این کشور بر لزوم آماده بودن کشورش 
برای انتقام جویی در مقابل حمایت های اخیر غرب از حمله 
اوکراین با تســلیحات دوربرد غربی به عمق خاک روسیه 
تاکید کــرد. او تصریح کرد: واضح اســت که حتی اکنون 
نیز هیچ محدودیت واقعی بر دســت زدن به چنین حملاتی 

وجود ندارد و لازم است که ما به خوبی آماده باشیم.

روسیه تلافی می کنداستیضاح ماکرون رقیب شولتس

نشست خبری مسعود پزشــکیان که روز دوشنبه ۲۶ شهریور با 
حضور بیش از 3۰۰ خبرنگار از حدود ۲۰۰ رســانه داخلی و خارجی 
در محل ســالن آمفی تئاتر اجلاس ســران برگزار شــد، در عرصه 
خارجی واکنش های متعددی داشــت که نشان از اهمیت سخنان 
رئیس جمهــور دارد. در این خصوص، فایننشــنال تایمز در گزارش 
بلندبالای خود به موضوعات مختلفی ازجمله روابط ایران با غرب 
و روسیه پرداخته است. این روزنامه انگلیسی در بخشی از گزارش 
خود آورده اســت که »او )پزشکیان( در اولین کنفرانس مطبوعاتی 
خود با رســانه های داخلی و خارجی از روابط قوی با کرملین دفاع 
کرد و افــزود در زمانی که جمهوری اسلامــی با تحریم های غرب 
دست وپنجه نرم می کرد، روابط ایران با روسیه از حمایت های مهمی 

برخوردار بوده است«.
همچنین در ادامه گزارش فایننشــنال تایمز با اشاره به عزم دولت 
جدید ایران به مذاکره با اروپا آمده است که »پزشکیان اعلام کرد که 
اگر آنها به توافق پایبند باشند، ما نیز متعهد خواهیم بود. ما به دنبال 
تسلیحات هسته ای نیستیم اما در برابر فشارها تسلیم نخواهیم شد«. 
این رسانه انگلیسی همچنین با اشاره به سخنان رئیس جمهوری ایران 
در مورد گفت وگو با آمریکا به نقل از وی نوشــت: »ما نمی خواهیم 
تحت تحریم باشیم و نمی خواهیم با کسی بجنگیم اما باید به حقوق 

مردم ما احترام بگذارد و توطئه نکند«.
در مورد ســخنان پزشــکیان درخصوص اســرائیل و سناریوی 
تل آویو برای گســترش جنگ منطقه ای هم فایننشنال تایمز به نقل 
از پزشکیان نوشته است: »رئیس جمهور ایران اعلام کرد که اسرائیل 
بــه دنبال آن بود که ما را به یک جنگ منطقه ای بکشــاند اما ایران 
تاکنون خویشــتنداری نشــان داده و در عین حال حق پاسخگویی 
را برای خود محفوظ می دانیم«. این روزنامه انگلیســی در انتهای 
گزارش خود نوشته اســت که مسعود پزشکیان طی هفته آینده قرار 
است به نیویورک سفر کرده و در مجمع عمومی سازمان ملل متحد 
سخنرانی کند که احتمالًا در آنجا اسرائیلی ها هم در مورد جنگ غزه 

به سخنرانی خواهند پرداخت. 
خبرگــزاری رویترز نیز به اظهارات مســعود پزشــکیان درباره 
همکاری نظامی ایران و روســیه پرداخت. پزشکیان در این نشست 
خبری گفت: از زمانی که دولت را تحویل گرفته، ایران هیچ سلاحی 
به روسیه نفرستاده اســت. این اظهارات پزشکیان پس از آن مطرح 
شد که کشــورهای غربی تهران را به ارسال موشک های بالستیک 
به روســیه متهم کرده و تحریم های جدیدی را علیه مسکو و تهران 
اعمال کردند. رویترز همچنین به پوشش اظهارات پزشکیان درباره 
احتمال توافق میان ایران و آمریکا و احیای برجام پرداخت و نوشت: 
»او در این نشست خبری گفت اگر ایالات متحده در عمل نشان دهد 
که با جمهوری اسلامی خصومتی نــدارد، ایران می تواند مذاکرات 

مستقیم با آمریکا را از سر گیرد«.
خبرگزاری آسوشــیتدپرس هم در گزارش خود از این نشســت 
خبری با اشــاره به سخنان پزشکیان در مورد فعالیت هسته ای ایران 
نوشته اســت: »پزشکیان اعلام کرده که ما می خواهیم نیازهای فنی 
و علمی خود را حل کنیم و به دنبال سلاح هســته ای نیســتیم. ما 
به چارچوب نوشته شــده در برجام پایبند بودیم و همچنان به دنبال 
حفظ آن چارچوب ها هســتیم، ولی غربی ها از آن خارج شــدند«. 
این خبرگزاری در ادامه گزارش خود نوشــته اســت: »پزشکیان در 
مورد اینکه آیا با جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا یا هر کســی که در 
انتخابات نوامبر پیروز شود، دیدار یا گفت وگو می کند صراحتاً اعلام 
کرده که واشــنگتن ابتدا باید به توافق هســته ای بازگردد، سپس ما 

صحبت می کنیم؛ چراکه آنها همه راه ها را به روی ما بسته اند و باید 
نشان دهند که با ما دشمنی ندارند«.

خبرگزاری آپا در جمهوری آذربایجان نیز با پوشــش اظهارات 
رئیس جمهــور دربــاره همکاری مشــترک ایران با کشــورهای 
همسایه گزارش داد: »پزشکیان تاکید کرد که می توان با پاکستان، 
ترکمنستان، آذربایجان، ترکیه و دیگر کشورهای همسایه اقدامات 

مشترکی ایجاد کرد«.
خبرگزاری تاس روســیه هم درباره اظهــارات رئیس جمهور در 
نخســتین نشســت با خبرنگاران گزارش داد که »پزشــکیان اعلام 
کرد روسیه همسایه ماســت و ما روابط اقتصادی خوبی با یکدیگر 
داریم«. روزنامه سعودی شرق الاوســط نیز به اظهارات پزشکیان 
درباره ضرورت رفع مســائل مربوط به FATF برای تقویت اقتصاد 
ایــران پرداخــت و گــزارش داد کــه »رئیس جمهور ایــران درباره 
مخالفت های پیشــین تهران با نهادهای مرتبــط در ارتباط خواهد 
بود«. شــبکه المنار نیز به این بخش از ســخنان مسعود پزشکیان، 
رئیس جمهوری اسلامی ایران پرداخت که گفت: امروز نسل کشــی 
در غزه در برابر چشمان جهانیان درحال وقوع است و آمریکا نیز از 

اسرائیل حمایت می کند تا امنیت آن را حفظ کند.
شــبکه الجزیره قطر هم با پوشــش ســخنان رئیس جمهوری 
کشورمان به نقل از پزشکیان نوشت: »میانجی گری چین بین ایران و 
عربستان برای حل مشکلات، گام بزرگی برای ارتقای همبستگی در 
منطقه بود و اولویت ما فراهم کردن بستر مناسب برای سرمایه گذاری 

در ایران و بهبود روابط بین المللی است«.
خبرگزاری ان اچ کی ژاپن )NHK( هم در بازتاب ســخنان مسعود 
پزشکیان در نشســت خبری روز دوشنبه تیتر زد: »رئیس جمهوری 
ایران از آمریکا خواست تا پیش از هرگونه مذاکرات مستقیم با تهران 

به خصومت )با ایران( پایان دهد«.
یورونیوز هم در گزارش منتشر شده خود به این موضوع اشاره کرد 
که مســعود پزشکیان در نخستین نشست خبری خود با خبرنگاران 
به عنــوان رئیس جمهــور ایران گفت: »در رابطه بــا رفع تحریم ها و 
موضوع اف ای تی اف )FATF( چاره ای جز حل آن نداریم. نامه ای به 
مجمع تشخیص مصلحت نظام خواهم نوشت تا موضوع اف ای تی اف 
دوباره بررسی شــود. در رابطه با مســائل خارجی تلاش می کنیم، 
ارتباطاتمان را ابتدا با کشــورهای همســایه سپس با سایر کشورها 
بهبود بخشــیم. سفر اخیر به عراق و اقلیم کردستان بر مبنای همین 
نگاه بود و قرار شد یک سری برنامه های راهبردی با آنها بنویسیم«.

 Wمحوریت سیاست خارجی
اگــر به اغلب رســانه های خارجی رجوع کنیــم و بطن گزارش 
آنها در مورد نخستین نشست خبری رئیس جمهور پزشکیان را زیر 

ذره بین ببریم به این نتیجه می رسیم که طیف گسترده ای از آنها )چه 
رسانه های منطقه ای و چه فرامنطقه ای( مساله سیاست خارجی را 
بیش از هر چیز مورد اشــاره قرار داده اند. بسیاری از آنها گفته های 
پزشکیان در مورد روابط با ایالات متحده و به صورت کلی مذاکرات 
با غرب را مورد اشاره قرار داده اند. این مدل از نوشتار به نوعی نشان 
می دهد که رئیس دولت چهاردهم توانسته تا حد مشخصی پیام ایران 
را به دولت های منطقه ای و فرامنطقه ای برساند و تاکید کند که ایران 
به رغــم میل به مذاکره از حقوق طبیعی خود در عرصه های مختلف 

عقب نشینی نخواهد کرد و بر آنها تاکید دارد. 
اما در این میان به نظر می  رســد که حداقل مقامات اروپا پیام 
مســعود پزشــکیان را دریافت کرده اند. به عنوان مثال آندریاس 
موتزفلد کراویــک، معاون وزیر امور خارجه نــروژ که در وین و 
در حاشــیه شصت وهشتمین نشست ســالانه کنفرانس عمومی 
آژانس بین المللی انرژی اتمی با محمد اسلامی، رئیس ســازمان 
انــرژی اتمی کشــورمان دیدار کرده با اشــاره بــه علاقه مندی و 
حمایت کشورش از برجام گفته است که »از سیاست اعلام شده 
رئیس جمهوری اسلامی ایران مبنی بر ابراز علاقه مندی نسبت به 

تعامل با کشورهای غربی استقبال می کنیم«.
همچنیــن یــک روز پس از برگزاری نشســت خبری مســعود 
پزشکیان در تهران، خبرگزاری ترند جمهوری آذربایجان گفت وگوی 
اختصاصی با پیتر استانو، سخنگوی سیاست خارجی اتحادیه اروپا 
را منتشر کرد. او در این مصاحبه اعلام کرد که »این نهاد اروپایی به 
منظور باز نگه داشتن کانال های دیپلماتیک برای بررسی فرصت های 
از سرگیری مذاکرات هسته ای هدفمند با ایران و دیگر شرکای برجام 
)توافق هســته ای( فعالانه تعامــل دارد«. این خبرگزاری همچنین 
نوشــت که استانو در گفت وگو با این رســانه بر نقش اتحادیه اروپا 
به عنوان هماهنگ کننده برجام ذیل قطعنامه ۲۲3۱ شــورای امنیت 
و اهمیت دیپلماسی در رســیدگی به مسائل پیچیده برنامه هسته ای 
ایران تاکید کرده اســت. ترند نوشت که استانو درباره تعامل با ایران 
ابراز کرده که »اتحادیه اروپا نســبت به رویکرد سیاسی جامعی که 
دربرگیرنده تمامی گزینه ها براســاس احترام دوجانبه باشد با در نظر 
داشــتن اهمیت زمان و مکان آن متعهد و آماده است هر زمان و هر 
جایی که در راســتای منافعمان باشد، تعامل کند. ما بر این باوریم 
که دیپلماسی مســیر رسیدن به راهکار مسائل حساس است«. این 
در حالی اســت که روز گذشته)سه شــنبه( خبرنگار خبرآنلاین در 
گفت وگوی کوتاهی که با مســعود پزشــکیان در حاشیه حضور وی 
در مجلس شــورای اسلامی داشــته به این موضوع اشاره کرده که 
رئیس جمهور در ســفر خود به نیویورک قرار اســت به درخواست 
همتای فرانسوی خود با امانوئل مکرون ملاقات کند و احتمال دارد 

که دیداری هم با دبیر شورای اتحادیه اروپا داشته باشد.

واکنش رسانه ها و برخی مقامات اروپا به سخنان پزشکیان

فرشاد گلزاری
گروه بین الملل

دیدگاه: گزارش خارجی

انفجار پیجرها در لبنان
سفارت ایران در بیروت: حال سفیر خوب است

براســاس گزارش شــبکه المیادین، ده ها لبنانی بر 
اثــر انفجار دســتگاه های ارتباطی »پیجــر« که حامل 
آنها بودند، زخمی شــدند. خبرگزاری اســپوتنیک نیز 
گزاش داد این انفجارها در پی حمله ســایبری به وقوع 
پیوسته و این حمله بیشــتر مناطق لبنان را در بر گرفته 
اســت. خبرگزاری ملی لبنان نیز گزارش کرد، اسرائیل 
به دســتگاه های ارتباطی بی ســیم در تعدادی از مناطق 
این کشــور نفوذ کرده است. به گزارش ایسنا در پی این 
انفجارها که به طور همزمان، متوالی و در مناطق مختلف 
لبنان صــورت گرفت، تاکنون بیش از ۴۵ لبنانی زخمی 
شده اند اما هنوز گزارشی از جان  باختن شهروندان این 
کشور منتشر نشده است. وزارت بهداشت لبنان از همه 
بیمارستان ها خواســت در حالت آماده باش حداکثری 
قرار گیرند و ســطح آمادگی خود را افزایش دهند. این 
وزارتخانه از شهروندانی که دســتگاه های پیجر دارند، 

خواست فوراً آنها را دور بیندازند.
نجیب میقاتی، نخست وزیر دولت موقت لبنان که در 
جریان جلســه کابینه از این حادثه مطلع شد از »فراس 
الابیض«، وزیر بهداشــت خواست فوراً جلسه را ترک 
و ســرویس های وزارتخانه را برای پیگیــری و درمان 
زخمی هــا در آماده باش قرار دهد. صلیب ســرخ لبنان 
اعلام کرد بیــش از 3۰ آمبولانس به محل انفجارها در 
جنــوب لبنان، منطقه البقــاع و ضاحیه جنوبی بیروت 
منتقل شــدند و تمام مراکز در جبــل لبنان و بیروت در 
حالت آماده باش هســتند. شــبکه ۱۲ اسرائیل گزارش 
کرد که مشــاور نتانیاهو در توئیتی به صورت تلویحی به 
دشت داشتن اســرائیل در این حادثه امنیتی اشاره کرد 
اما دقایقی بعد آن را حذف کرد. شــورای امنیت داخلی 
اسرائیل هم از اعضای کابینه خواسته در مورد این حادثه 

امنیتی در لبنان، مصاحبه یا اظهارنظر نکنند. 
گفته شــده دســتگاه های پیجر در لبنان و ســوریه 
به صورت گســترده مورد اســتفاده قــرار می گیرند اما 
به دلیل اینکه سیســتم آنها ابتدایی اســت و به راحتی 
هک می شــوند، در نهادهای خاص مورد استفاده قرار 
نمی گیرند. آسوشــیتدپرس به نقــل از یک مقام لبنانی 
گــزارش کرد، گمان مــی رود هدف قرار دادن وســایل 
ارتباطی نتیجه حمله اســرائیل باشد. رویترز به نقل از 
منابع امنیتی مدعی شــد بیــش از ۱۰۰۰ نفر در لبنان در 

انفجار دستگاه های ارتباطی زخمی شدند. 
مجتبی امانی، سفیر ایران در بیروت نیز در پی انفجار 
پیجر که در نزدیکی او بوده به  صورت ســطحی مجروح 
شده است. سفارت ایران در بیروت در شبکه اجتماعی 
ایکس نوشــت: جناب آقای دکتر مجتبی امانی، سفیر 
محترم جمهوری اسلامی ایران دچار جراحت سطحی 
شده اند. حال عمومی سفیر محترم خوب است. پیش از 
این، نرگس قدیریان، همسر مجتبی امانی خبر داده بود 
که »در حادثه انفجار پیجر در بیروت کمی زخمی شدند 
اما الحمدلله حال شــان خوب اســت و به خیر گذشته 
اســت«. خبرنگار خبرگزاری صداوسیما در بیروت هم 
خبر داد، سفیر ایران در گفت وگو با این رسانه از مساعد 

بودن حال خود خبر داده است. 
از ســوی دیگــر، حزب الله لبنــان در این خصوص 
بیانیه ای صادر کرد. در این بیانیه آمده اســت: »حدود 
ســاعت ۱۵ و 3۰ دقیقه بعد ازظهر روز سه شنبه تعدادی 
از دســتگاه های دریافت پیام پیجر که توسط تعدادی از 
کارگران واحدها و موسســات مختلف حزب الله مورد 
استفاده قرار گرفته بود به شکل مبهمی منفجر شدند و 
طی آن یک دختربچه و ۲ برادر ما کشته و تعداد زیادی 
نیز زخمی شــدند«. حزب الله اضافه کــرد: نهادهای 
ذی ربــط در حزب اللــه درحال حاضر درحــال انجام 
تحقیقات گســترده امنیتی و علمی بــرای یافتن دلایل 
وقوع این انفجارهای همزمان هستند و خدمات پزشکی 
و بهداشــتی نیز در تعدادی از بیمارســتان های مناطق 

مختلف لبنان مشغول مداوای مجروحان هستند. 
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نمایشگاه عکس »قصه های دیگران« که در تاریخ ۲3 شهریور در 
گالری نامی خانۀ هنرمندان برگزار شــد، کاری اســت از هنرمند دیار 
افغانستان، رضا حیدری شاه بیدک. او متولد سال ۱3۶۱ در افغانستان 
و عکاس و ایده پرداز گروه عکاسان محلۀ گلشهر است. تنها یک سال 
داشت که به دلیل جنگ داخلی همراه خانواده به ایران مهاجرت کرد و 
در مشهد ساکن شد. برای او که فرم های متنوعی از تبعیض سرنوشت 
تلــخ تمام مهاجران را تجربه کرده بود، عکاســی به امری حیاتی بدل 
شــد. حیدری در سال ۲۰۱۸ به افغانســتان بازگشت و به عکاسی و 
مصاحبه با زنان جامعۀ مدنی افغانستان پرداخت. »قصه های دیگران« 

بر ســاختن فضایی جهت گفت وگو 
تأکید دارد. چنان چه هنرمند از دیگر 
شاهدان هم چنان می خواهد با ارسال 
صداهای شــان قصه های بیشتری به 
ایــن مجموعه اضافه کننــد و اکنون 
کیوریتور )مدیر هنری( این نمایشگاه 
هلیا همدانی، مورخ و پژوهش گر هنر 
در تهران و رُم این مجموعه عکس ها 
را در گالــری نامی خانۀ هنرمندان به 

نمایش گذاشته است که تا جمعه 3۰ شهریور همه روزه از ساعت ۱۴ 
تا ۲۱ ادامه خواهد داشت.

در افتتاحیۀ این نمایشــگاه هلیا همدانی دربارۀ آشنایی اش با رضا 
حیدری گفت: »شــاه بیدک تخلص هنری رضاست. من ایشان را از 
صفحۀ گروه عکاسان محلۀ گلشهر شناختم و بعد از طریق مکاتبات 
و دوست مشــترکی در ایتالیا با هم آشنا شــدیم و در زمانی که کابل 
سقوط کرد، گروهی تشکیل دادیم و در آن گروه گفت وگو می کردیم و 

من متوجه شدم رضا چنین پروژه ای دارد.« 
در ادامه هلیا همدانی از علاقه اش به افغانســتان و فرهنگ و هنر 
این مرز و بوم گفت و در پاسخ به این سوال که چرا به افغانستان پرداخته 
چنیــن بیان کرد: »صادقانه بگویم چرا افغانســتان نه! من ایرانی ام و 
سال هاست که با رنجِ دوستان افغانستانی ام زندگی می کنم به خصوص 
این روزها که اخبار تحریف شده و موج نفرت پراکنی را رصد می کنم.  
من یک کیوریتور میان فرهنگی هســتم و اساســاً تأمل بر مفاهیمی 
چون  مرز، خانه، جابه جایی و مهاجرت دغدغۀ اصلی من است. در 
طول سال هایی که نمایشگاه گردانی کردم همۀ کارهایم روی این تم ها 
می چرخیده است. تصمیم داشتم این عکس ها را در ایتالیا به نمایش 
بگذارم. در آن زمان شــاه بیدک ایران بود و من تلاش داشتم، مکان و 

بودجه ای برای این کار پیدا کنــم. روزهایی بود که همه علاقه مند به 
مسألۀ زنان افغانستان بودند اما دیری نپایید که جنگ اوکراین و روسیه 
پیش آمد و زنان افغانســتان فراموش شدند. ولی این پروژه برای من 
عزیز بود تا این که به ایران رســید. از این رو شــانس داشتم تا در حد 
جرقه ای، توجه ها را از گفت وگوهای ستیزه جویانه و افغانستان ستیزی 
به سمت این درد مشترک ببرم. حالا فکر می کنم این نمایش بعد از 3 
سال از  سقوط کابل و ۶ سالی بعد از انجام پروژه امروز معنای دیگری 
دارد و امید دارم که این مســیر ادامه دار باشد چراکه دو سالی ا ست که 
رضــا هم  به ایتالیا  مهاجرت کرده و از این رو با هم در رُم هم شــهری 
شــدیم. قصد هنرمند بر نمایش این مجموعه در افغانستان بود اما با 
استقرار دوبارۀ طالبان، نمایش عکس های زنان محال به نظر می رسید 
و حالا برای نخســتین بار در خانه هنرمندان ایران به نمایش گذاشته 
می شود. در این جا واژۀ دیگران را )قصه های دیگران( برای به چالش 

کشیدن دیگری ســازی و پرداختن به روایت هایی که به حاشیه رانده 
می شــوند، انتخاب کرده ایم. این تصاویر و روایت ها، تلاش ارزشمند 
زنانی را شــهادت می دهد که به رغم تفاوت های نگرش و فعالیت شان 

امروز به خاطر زن بودن نامرئی شده اند.«
در ادامه هلیا همدانی از حرفه کیوریتور و وظایف و شــرایط این 
کار چنین گفت: »من مورخ هنر هستم و این شغل را خیلی دوست 
دارم البته که هنوز برایش تعریف مشــخصی وجــود ندارد و کم کم 
سازمان دهی می شود ولی در ایران خیلی جوان است. چون این حرفه 
در خود غرب و اروپا هم در دهه های ۶۰ و ۷۰ میلادی مطرح شــده 
و  من هم تنها پروژه هایی را می پذیرم که دغدغه های پژوهشی خودم 
باشد. فکر می کنم نمایشگاه گردان ترجمۀ کاملی  نیست و کیوریتور 
در زبان فارسی هم مورد دارد! کیوریتورها در غرب، وظایف سازمانی 
مشخصی از نوشــتن تا اتصال پروژه به بســتر تاریخی و نظارت بر 
چیدمــان را برعهده دارند اما آن چیزی کــه در ایران انجام می دهیم 
خیلی بزرگ تر از این واژه اســت و از همه دشوارتر پیدا کردن منابع 
مالی برای اجرای نمایشــگاه است. به عنوان یک کیوریتور مستقل 
باید به همه چیــز از روز افتتاحیه تا اختتامیه فکر کنید؛ از چیدمان 
گرفته تا پوســتر و پرینت و پذیرایــی از مهمان ها، دعوت ها و... در 

نهایت کیوریتور در تمام حرفه های فرهنگی، شــخصی اســت که 
واســطه میان آفریننده آثار و مخاطبان است علاوه بر این که تلاش 
می کند نســبت آثار با بستر تاریخی و فرهنگی اش را مشخص کند. 
مثلًا آقای دهباشــی، کیوریتــور فرهنگی هســتند. آدم ها را جمع 
می کنند و ایده ها را کنار هم می چینند. در نهایت این حرفه را انتخاب 
کــردم به خاطر همان لحظه ای که مخاطبان وارد گالری می شــوند 
چراکه باور دارم هر بار مخاطبان جدید وارد شوند با دیالوگی جدید، 

اثری از نو ساخته می شود.« 
دکتر همدانی از فراز و نشــیب کیوریتوری چنین گفت: »مشکل 
جهانی، تعریف این واژه است که در بیشتر موارد این افراد واسطه های 
بازار هســتند. من از این ســویۀ مارکت محور خبری ندارم و برخورد 
من در نقش کیوریتور بیشــتر تئوریک، تسهیل گرانه و با دغدغه های 
اجتماعی است. شاید خیلی به برخورد شاه بیدک با عکاسی شباهت 
دارد بــرای این که او هم عکاســی را 
همیشــه با دغدغــۀ اجتماعی انجام 
داده اســت.در مصاحبه ای تلفنی با 
او، زمانی که هنوز حضوری یکدیگر 
را ندیده بودیم، می گفت: دغدغه من 
از عکاسی این اســت که هیچ وقت 
نمی خواهم عکاس مشهوری شوم یا 
در فســتیوال ها، جایزه های عکاسی 
برنــده شــوم. آن روز دریافتــم کــه 
عکاسی برای شاه بیدک یک ابزار  برای مرئی کردنِ نامرئی هایی است 
که وجود دارد اما به ســختی دیده می شود. از این رو دوربین عکاسی 
برای شــاه بیدک ابزاری است برای نوشــتن و روایت کردن کما اینکه 
نمایشگاهی که در خانۀ هنرمندان داریم تنها یک نمایشگاه عکاسی 
نیست بلکه چیدمانی است با ترکیبی از تصویر، متن، صدا و قصه ها. 
از همه مهم تر رویدادهای تاریخی فرهنگی و مکان نمایش هم بخش 
بزرگی از این کارنماست. قرار اســت این نمایشگاه به دیگر مکان ها 
ســفر کند و وقتی به شهر و کشور های دیگری برود بی شک چیدمان 
و گفت وگوی حول اثر تغییر شــکل پیدا خواهد کرد.« در بخشــی از 
نوشــته های شــاه بیدک بر این پروژه می خوانیم: »۶ ســال پیش اما 
غیرممکن ترین اتفاق زندگی ام افتاد. یک ســال زندگی در افغانستان 
که هنوز برایم مثل خواب است. وضعیت آن زمان کابل هم شبیه یک 
خواب بود. نمی دانستی در صلح هســتی یا در جنگ! خوشحالی یا 
غمگین، دوست اند یا دشمن و نمی دانستی راست است یا دروغ آن چه 
می بینی و می شنوی؟ همه چیز بود اما اعتباری به هیچ چیز نبود. باید 
منتظر می بودی یک ساعت بعد، فردا، هفته بعد، سه ماه دیگر، سال 
... نه! هیچ کس نمی توانســت سال بعد را پیش بینی کند و حتی یک 

ساعت بعد را. پس حواس مان به تمام لحظات آن برزخ بود.«

گزارشی از نمایشگاه عکس رضا حیدری شاه بیدک به کوشش هلیا همدانی 

قصه  زنان نامرئی دریچه: تحلیل عادات

راهی برای نجات شهرها 
مزایای استفاده از دوچرخه  برای تردد  

اســتفاده از دوچرخه برای تردد در شهرهای بزرگ به ویژه 
شــهرهایی مثل تهران، یــزد و اصفهان به دلیل مســطح بودن 
بخش اعظم فضای این شــهرها، رواج داشــته و اکنون اگرچه 
میزان آن کاهش یافته اما نســل قدیمی هم چنان به اســتفاده از 
دوچرخه تمایل نشــان می دهنــد. در واقــع دوچرخه یکی از 
بهترین وســایل نقلیه قدیمی در ایران و جهان بوده و هنوز هم 
 )EEA( هست. در سال جاری وقتی آژانس محیط زیست اروپا
گزارش رتبه بندی سالانۀ خود را در مورد کیفیت هوای شهرهای 
اروپایی منتشر کرد، سه شــهر با پاک ترین هوا در اروپا معرفی 
شــدند و یکی از مهم ترین ویژگی های این شهرها آن است که 
ساکنان آن ها تشویق می شوند تا از وسایلی با تحرک پایدارتری 
مانند دوچرخه  استفاده کنند و فرهنگ محلی ورود به این طرز 
فکر را تســهیل می کند. اما متاسفانه در شــهرهای ما نه تنها 
دوچرخه ســواری رواج ندارد بلکه دقیقاً همۀ مراکز تبلیغاتی به 
تبلیغ موتورســیکلت و خودرو اهتمام دارند. پژوهش گرانی که 
درخصوص کاربرد وسایل نقلیه بهینه  تحقیق می کنند، ظاهراً به 
طنز عنوان کرده اند: »استفاده یک دوچرخه سوار برای اقتصاد 
فاجعه اســت چون دوچرخه سوار خودرو نمی خرد، وام خودرو 
نمی گیرد، دیر مریض می شود، بنزین مصرف نمی کند، قطعات 
یدکی نمی خرد، تعمیــرگاه نمی رود، پــول پارکینگ نمی دهد، 
چاق نمی شود وجریمه نمی شــود.« چنان که مشاهده می شود 
واقعیت های تلخی در این طنز نهفته است. امروزه در شهرهای 
بــزرگ ما حضور خارج از شــمارۀ خودروهــا به یک مصیبت 
تبدیل شده اســت. آلودگی هوا در شهرهای مختلف، عوارض 
بسیار بدی به دنبال داشته است بنابراین رواج دوچرخه سواری 
برای ایجاد تغییرات مختلف در جامعه لازم اســت. البته ظهور 
دوچرخه از اواخر قرن نوزدهم جوامع را در سراسر جهان متحول 
کرد. دوچرخه وســیلۀ حمل و نقل ســریع، مقــرون به صرفه 
و شــیکی بود که می توانســت فرد را به هر کجا که دوست دارد 
هر زمان که می خواست به صورت رایگان منتقل  کند. بنابراین 
تقریباً همه می توانستند، دوچرخه سواری کنند. سلطان زنگبار 
دوچرخه سواری کرد، تزار روسیه نیز چنین کرد. امیر کابل برای 
تمام حرمســرایش دوچرخه خرید امــا در نهایت این طبقات 
متوسط و کارگر در سراســر جهان بودند که واقعاً دوچرخه را 
از آن خود کردند. در چنین شــرایطی بــرای اولین بار در تاریخ 
توده ها متحرک بودند و می توانســتند هر طــور که می خواهند 
بیایند و بروند. دیگر نیازی به اسب و کالسکۀ گران قیمت نبود. 
فراگیری دوچرخه سواری پایۀ تحولات اجتماعی هم شد. مثلًا 
سوابق کلیسایی در انگلستان نشان می دهد که ازدواج های بین 
روستایی در دوران شوق دوچرخه سواری در دهه ۱۸۹۰ افزایش 
چشم گیری داشته است. امروزه اگر ساکنان شهری فقط برای 
یک سفر در روز به جای رانندگی با ماشین به دوچرخه سواری 
بپردازند، می توانند میزان تولید کربن سالانه خود را حدود نیم تن 
کاهش دهند. دوچرخه ها با استفاده نکردن از سوخت فسیلی، 
آلاینده های مضری که جو را آلوده می کنند را منتشر نمی کنند. 
وقتی صحبت از خودروها می شــود معمولًا گاز را تنها آلاینده 
می دانیم اما خودروها از ضدیخ و سایر مایعات مضر برای محیط 
زیست نیز استفاده می کنند. بســیاری از مردم چند بار در روز 
از اتومبیل اســتفاده می کنند. به عبارت دقیق تر حداقل دو بار 
سوار خودرو می شویم؛زمانی که به سر کار می رویم و زمانی که 
باید به خانه برگردیم. اگر بچه ها را از مدرسه برداریم یا به سمت 
خواربارفروشــی برویم این تعداد می توانــد به طور قابل توجهی 
بیشتر شود. درحالی  که دوچرخه سواری به جای رانندگی همۀ 
آن ترددها را کاهش می دهد. دوچرخه های بیشتر برابر است با 
جاده های کمتر درحالی که اتومبیل های بیشتر به معنای نیاز به 
ساخت جاده های بیشتری است که باعث مصرف آب می شود 
که به آلودگی زمین وآب منجر می شود. دوچرخۀ بیشتربه معنای 
مســیرها و خطوط دوچرخه بیشتر اســت که پایدارتر هستند. 
صدا نیز یک آلودگی دیگر اســت که ما به ندرت در مورد تأثیر 
خودروهــا در زمینۀ آلودگی صوتی فکر می کنیم، مگر این که در 
یک خیابان شــلوغ زندگی کنیم. جایگزینی دوچرخه سواری با 
رانندگی، محله ها را به نفع همه ساکت تر می کند. سلامت روان 
ما به همان اندازه مهم اســت که سلامت جســمی ما. بنابراین 
دوچرخه ســواری اغلب با بهبود سلامت جسمانی همراه است 
و سلامت روانی و عاطفی را نیز تقویت می کند. اگرچه تصویر 
خیابان های پر از دوچرخه برای ما نوعی مدینه فاضله است اما 
به  هرحال تغییرات باید از جایی شــروع شــود وگرنه »شهرما« 

دیگر »خانۀ ما « که هیچ بلکه قتل گاه ما خواهد بود.

پریسا احدیان
خبرنگار فرهنگی

حسن محرابی
پژوهش گر
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اکنون در کنــار اینکه روزبــه روز کیفیت زندگی در شــهرمان پایین 
می آیــد و آلودگی هوا و دود و زباله بیش ازپیش می شــود باید نگران آثار 
هنری  هنرمندانمان هم باشــیم. آثــاری که از این هوای آلــوده به نقاط 

خوش آب وهواتر جهان می روند! 
موزه ی امام علی زیرمجموعه  شــهرداری تهران و سازمان فرهنگی 
و هنری شــهرداری، یکی از موزه های معتبر پایتخت اســت که حالا در 
گنجینه اش 3۰ جای خالــی دارد. 3۰ اثری که ناگهان محو شــده اند و 
حدود ۶ ماه از غیبت شان می گذرد. اوایل امسال یک نامه به موزه می رسد 
که طبق شــنیده های ما یکی از مدیران )نام ایشان در دفتر روزنامه ثبت و 
محفوظ است( شهرداری با امضای خود به خروج 3۰ اثر هنری برجسته 

مجوز داده اما ظاهراً حتی خودش هم پیگیر بازگشت آنها نیست.
وقتی ناصر امانی، عضو شورای شهر تهران در تازه ترین جلسه  شورا 
دربــاره این اتفــاق حرف زد و خبر داد که این آثار از موزه خارج شــده و 
برنگردانده شده اند و حتی ارزش یکی از آنها به تنهایی 3۰ میلیارد تومان 
است، هیچ کس تصور نمی کرد بخشــی از تابلوها- که البته ردی از آنها 
پیدا شــده- چند ماه قبل به فروش رسیده باشند. امانی روز یک شنبه در 
دویست وشصت ونهمین جلسه  شورای شهر تهران به این موضوع پرداخت 
و طبق بند ۸ ماده  ۸۰ قانون اختیارات و وظایف شــورا و شهرداری - که 
درباره  وظیفه شورای اسلامی شهر در نظارت بر اداره و حفظ دارایی های 
شهرداری هاست- خواســتار پیگیری موضوع در شورا و ارائه  توضیح از 
جانب شهرداری شــد. او همچنین گفت، آثاری از موزه خارج شده که 
یک مورد از آنها 3۰ میلیارد تومان ارزش مادی داشــته اســت. احتمالًا 
امانی و بسیاری از علاقه مندان هنر که از شنیدن این خبر بهت زده شدند 
و حتی بسیاری از رسانه هایی که درباره  اتفاقات و رویدادهای شهرداری 
تهران و مسائل و مصائب شهردار تهران تیتر زدند به خاطر نداشته باشند 
که اواخر فروردین امسال بخشی از آثار این موزه در گزارش های تصویری 

تازه ترین دوره  سالانه  »World art Dubai« روی دیوار رفته بود.  

 W30 اثر از 20 هنرمند
به رغم تلاش مداوم دســت های پشــت پرده برای مســکوت ماندن 
موضوع، سازندگی به فهرستی از تابلوهای خارج  شده از موزه دست پیدا 
کرد. یک موسســه فرهنگی و هنری نام آثار هنرمنــدان زیر را از موزه به 
امانت گرفته است: پنج اثر از عنایت الله نظری نوری، چهار اثر از علی اکبر 
صادقی، دو اثر از هانیبال الخاص، رضــا هدایت و رضوان صادق زاده و 
یک اثر از آیدین آغداشلو، محمود جوادی پور، حسین محجوبی، صادق 
تبریزی، احمد خلیلی فرد، خسرو خســروی، آنه محمد تاتاری، حبیب 
توحیدی، مهدی حسینی، احمد وکیلی، علی ذاکری، طاهر شیخ الحکما، 

علی شیرازی، نعمت لاله ای و بابک خدابنده.     

نگاهی کوتاه به این نام ها نشــان می دهد، آنچه از موزه خارج شــده، 
ارزش مــادی و معنوی بســیاری دارد امــا با توجه به اینکــه اغلب آثار 
تابلوهایی کوچک بوده اند، قیمت های میلیونی داشــتند و اگر آنچه آقای 
امانی درباره ارزش مادی برخی از این آثار اعلام کردهف درســت باشــد 
و خطایی نداشــته باشد، نشــان می دهد که چه آثار ارزشمندی به لحاظ 
هنری و مالی از دســت رفته اند. اگرچه برخی دیگر نیز مدعی هستند که 
دربــاره قیمت گذاری این آثار باید احتیاط کرد زیرا ممکن اســت برخی 
قیمت های میلیاردی نداشته باشند. با این حال در هر دو صورت، موضوع 
همچنان مهم است و چیزی از عمق فاجعه نمی کاهد.  طبق اعلام سایت 
»World art Dubai« 3۹ اثر از ســوی موسســه ماهستان در این 
رویداد فروخته شــده که تعداد ۱۴ اثر آن متعلق به موزه امام علی است. 
این یعنی اگر عزم و اراده ای برای بازگرداندن تابلوها در کار باشــد لااقل 
۱۶ اثــری را برمی گرداند که در این فهرســت قرار ندارنــد. البته اگر در 
رویداد دیگری بی ســروصدا فروخته نشده باشند! خوشبینانه اینکه هنوز 
می توان امیدوار بود، چهار اثر از عنایت الله نظری نوری، دو اثر از رضوان 
صادق زاده و یک اثر احمد خلیلی فرد، خسرو خسروی، آنه محمد تاتاری، 
احمد وکیلی، علی ذاکری، طاهر شــیخ الحکما، علی شــیرازی، نعمت 

لاله ای، رضا هدایت و بابک خدابنده به موزه برگردد.     
اغلــب آثار با قیمتی بــه مراتب پایین تر از قیمــت واقعی و بازار هنر 
ایران فروخته شــده ا ند! از ۱۶ اثر دیگر هنوز تصویری نداریم و نمی توانیم 
برآورد قیمتی برای آنها داشته باشیم اما باور اینکه دست اندارکاران این امر 
نامیمون برای کســب این مبلغ درآمد، سراغ کاری چنین پرحاشیه رفته 
باشند، نامعقول و دور از ذهن است. حتی اگر فروش کارها در این رویداد 
صوری بوده و فروشنده و خریدار یکی باشند، باز به دردسرش نمی ا رزد! 

 Wچند گام به عقب
اواخر پاییز ســال ۱۴۰۱ شورایی با عنوان ســاماندهی آثار هنری در 
سازمان فرهنگی و هنری شــهرداری تهران شکل گرفته که سند مربوط 
به آن منتشــر خواهد شــد. مهرداد باقری پپدنی، رئیس این ســازمان، 
سیدشــهاب الدین شــکیبا را به سمت دبیری این شــورا منصوب کرد و 
مصطفی گودرزی، علی رجبــی، ابراهیم حقیقی، عبدالحمید قدیریان، 
محمد زرویی نصرآباد، امیر عبدالحسینی و یاسر جلالی به عنوان اعضای 
شورا معرفی شدند. برای آغاز فعالیت این شورا کتابخانه  تخصصی موزه  
امام علی منحل اعلام شد و آثار یک کتابخانه  تخصصی ارزشمند، روانه 
مراکز مختلف این ســازمان شــدند.   هیچ کس نمی داند در این شورا چه 
گذشته اما پا پس کشیدن هنرمندان و در صدر آنها ابراهیم حقیقی کار را 
با وقفه سپس تعطیلی مواجه کرد. شنیده ها حاکی از آن است که پس از 
مخالفت حقیقی با روند کار شورا و سر باز زدن از حضور در آن شهرداری 
دست به دامن مهدی چمران، رئیس شورای شهر می شود و او هم با توجه 
به حساســیتی که درباره  آثار هنری و فــروش آنها وجود دارد، می گوید: 
مساله باید در شورا مطرح شــود و کل موضوع مسکوت می ماند.  سال 
۱۴۰۱ اتفاق دیگری هم می افتد، ناگهان دو موسســه  فرهنگی و هنری 
دیگری متولد می شوند، مدیرعامل هر دو یکی است. هیچ اطلاعاتی 
از موسســه  فرهنگی و هنری ماهستان موجود نیست و نمی دانیم چه 

پیشینه ای دارد. وب گردی ها نشان می دهد، موسسه  فرهنگی و هنری 
نام تا چندی پیش مشــغول تهیه  پازل از آثار نقاش های معاصر ایران و 
مجموعه های لذت رنگ آمیزی نقاشی قهوه خانه ای برای آشنایی مردم 
با هنر بوده اما دو سال بعد 3۰ اثر موزه ی امام علی را به بهانه  برگزاری 
نمایشــگاه تحویل می گیرد تا با عنوان آن یکی موسسه یعنی ماهستان 
به بهانه  برگزاری نمایشــگاه از کشور خارج کند. حال سوال مهم این 
است که این موسسات نه چندان مطرح با مجوز یا چراغ  سبز چه کسی 
یا کسانی توانسته اند،  آثاری ارزشمند را از یک موزه  مهم کشور خارج 

کرده و به فروش برسانند. 

 W چند گام به جلو
۴ میلیارد، ۴۰ و حتی ۴۰۰ میلیارد در عدد درآمدهای شهرداری تهران 
خنده دارنــد. بنابراین نمی توان به رویه   ظاهری ماجــرا دل خوش کرد و 
گفت، پرونده  این اتفاق بســته شده است. به عبارت بهتر باید گفت آنچه 
پیش آمده، نشــان می دهد زنگ خطر بزرگ به صدا درآمده است. موزه  
امام علی گنجینــه  با ارزش میلیون دلاری از آثار پرویز تناولی دارد، چند 
اثر از سهراب سپهری و ده ها نقاشی قهوه خانه ای بی بدیل و آثار ارزشمند 
دیگری کــه در هنر ایران تکرار نشــدنی اند. می توان حدس زد، چشــم 
مولدگران- آنها که به اســم مولدسازی خواب های عجیب وغریبی برای 
فرهنگ و هنر ایران دیدند- در اصل به این آثار باشــد و برای شروع کار 
در رویدادی که اصطلاحاً مختص خرده فروشــی هنری است، تابلوهایی 
کوچک تر را فروخته اند به امید فروش آثار بزرگ تر وگرنه که فروشی با این 
رقم برای نهاد ثروتمندی چون شهرداری تهران جز بی آبرویی چه می تواند 
داشته باشــد؟  آنچه گذشــته نیاز به یک واکاوی عمیق دارد و مهم تر از 
آن نیاز به یک شفافیت گســترده در امر موزه داری کشور. آثار موجود در 
موزه ها، موضوعی امنیتی نیستند و باید فهرست آثارشان در اختیار عموم 
باشــد. تبدیل گنجینه  موزه ها به حیاط خلوت و مخفی کردن داشته های 
آنها می تواند همواره فضایی برای فســاد ایجاد کند. چه بسیار آثاری که 
طی دهه های گذشــته خارج از موزه ها معامله شده اند و آماری از آنها در 
دست نیســت.  کار از کار گذشته اما حالا هم وقت خوبی برای سکوت 
نیست. آنچه گذشته، نیازمند اطلاع رسانی از سوی مسئولان شهرداری 
تهران به خصوص رئیس سازمان فرهنگی و هنری شهرداری و رئیس موزه  
امام علی اســت. از طرف دیگر موسسات فرهنگی هنری نام و ماهستان 
هم باید نسبت به اقداماتشان در دوبی و کل روند امانت گرفتن تابلوها از 
گنجینه  موزه  امام علی و سرنوشــت آنها شفاف سازی کرده و بگویند ۱۶ 
تابلوی دیگر اکنون کجا هستند.  اینها و ده ها سوال بی جواب دیگر وجود 
دارد که در صورت ادامه  سکوت شهرداری تهران و موسسات فرهنگی و 
هنری نام و ماهستان هر روز شبهات بیشتر و فرضیه های نادرست دیگری 
را پررنگ خواهد کرد مگر اینکه آثار خارج  شــده، لااقل آنها که احتمالًا 
فروخته نشــده اند با حضور هنرمندان و اهالی رســانه به موزه بازگردانده 
شود. نه فقط اینکه شــهرداری لااقل چند اثر هنری فاخر هم برای موزه 
خریداری کرده و با صداقــت و عذرخواهی از جامعه برای جبران آنچه 
گذشــته، تلاش کند. آقای زاکانی این فرصت آخر است، کاری کنید که 

مردم شاید روزی دوباره، اجازه دهند که شهردار شوید!

گزارش سینمای ایران 

 درخواست برای پیگیری 
پرونده مرگ دو فیلمساز

در آخرین روز جشن خانه سینما مطرح شد

مراسم نکوداشت داریوش مهرجویی و کیومرث پوراحمد 
با تاکید بر» مبهم  بودن پرونده مرگ دردناک این دو فیلمساز« 
برگزار شد. آخرین روز هفته پاسداشت فرهنگی سینما که به 
مناســبت روز ملی ســینما تدارک دیده شده بود به نکوداشت 
ســینماگران شــهیر و فقید داریوش مهرجویــی و کیومرث 
پوراحمد اختصاص داشت که مرگ تلخ آنها برای بسیاری از 
اهل سینما و دوستدارانشان فراموش نشدنی است. این مراسم 
عصر دوشنبه ۲۶ شهریورماه در خانه هنرمندان ایران با اجرای 

پژمان بازغی برپا شد.
محمدمهدی عســگرپور به عنــوان اولین ســخنران این 
مراســم با تاکید بر اینکه جای اندیشــه در سینما خالی شده، 
گفت: »قدر این ســینما را چند برابر باید دانست. آبرویی که 
فیلمسازان ایرانی رقم زدند، دستاورد است ولی جای اندیشه 
روزبه روز در این سینما خالی تر شده است.  فروش سینما خوب 
است هرچند معمولًا ما را مقابل هم قرار می دهند و می گویند، 
رئیس هیات مدیره ســینما با فروش مخالف اســت اما بحث 
من این اســت که نگویید که فقط پولدار شدیم چراکه اندیشه 
در سینما کم رنگ شده اســت«. او با اشاره به مرگ دردناک 
دو سینماگر پیشکســوت، ادامه داد: »در مراسم امروز نام دو 
ســینماگر را زیاد می شنویم که هر دو مرگ دردناک و عجیبی 
داشتند. مرگ هر دو )پوراحمد و مهرجویی( شوک بزرگی بود 
و یــادم می آید با همکاران صحبت می کردیم، می گفتند، وقتی 
خبر را شنیدند، انگار خون در بدنشان از جریان ایستاده بود. 
پرونده مرگ هر دو فیلمســاز حداقل برای ما مبهم اســت و 

امیدوارم روشن شود«.
رئیس هیات مدیره خانه سینما با بیان اینکه وقتی خبر مرگ 
آقای پوراحمد را شــنیدیم، فکر می کردیــم دیگر تلخ تر از این 
ممکن نخواهد بــود؛ آقای مهرجویی رکورد آقای پوراحمد را 

زد و نشان داد که مرگ دردناک تر هم می تواند اتفاق بیفتد.
عســگرپور در پایــان صحبت های خود گفــت: یاد ویژه 
می کنم از خانم طائرپور که برای همکارانشان در خانه سینما 
خیلی زحمت کشــیدند. در بخشی دیگر محسن امیریوسفی 
- رئیــس کانون کارگردانان خانه ســینما- با بیــان اینکه در 
ساعت های اولیه پس از قتل داریوش مهرجویی  و همسرش 
و پس از انتشــار خبر در منطقه محمدشــهر حضور داشت و 
شــاهد آن فضای عجیب و ســورئال بود، گفت: در مراســم 
بزرگداشت آقای کیارستمی، آقای مهرجویی آن جمله معروف 
را با عصبانیت فریاد زد که قاتلان در میان ما هستند. عده ای 
خرده می گرفتند بابت این حرف ولی ثابت شد که درست بود.

وی افــزود: »از یــک ســال ونیم اخیر و پــس از آنچه بر 
ســر آقای پوراحمد و بعد از ۶ ماه بر ســر آقای مهرجویی و 
همســرش آمــد، وارد دوران صنفی عجیبی در تاریخ ســینما 
و کانون کارگردانان شــدیم. هم اکنون با دو کارگردان بزرگ و 
مرگ و قتل مشــکوک آنها مواجه ایم . ما  در کانون کارگردانان 
با کارگردانی مواجه ایم که به اجبار از مرز عبور کرده و از کشور 
خارج شده  است. ما با کارگردان هایی مواجه ایم که سال هاست 
کار نکرده انــد و نیز کارگردان هایی کــه نمی توانند کار کنند، یا 
نمی خواهنــد در وضعیت فعلی کار کنند. ما به جز کارگردان ها 
با انبوه بازیگرانی روبه رو هستیم که در دو سال اخیر کنار مردم 
بودند و الان جای آنها خالی است.  امیدوارم مشکلات قضایی 
آنها حل شود؛ هرچند می دانم که سینمای ایران مسیر درست را 
انتخاب کرده است«. او با اشاره به ارتباط با دولت پزشکیان در 
روزهای ابتدایی گفت: »فکر می کنم با همه خلف وعده هایی که 
در حق فرهنگ و هنر انجام شد، صادقانه ترین رفتار را تاکنون 
وزیر فرهنگ آقای عباس صالحی داشتند که نمی خواستند این 
مســئولیت را قبول کند و حداقل می دانیم که الان می دانند چه 
کارهایی را باید بکنند، یا نمی گذارند انجام شود. ما سینماگران 
دیگــر فهمیدیم که جز خودمان کســی را نداریــم و امیدوارم 
قدر خود را بیشــتر بدانیم. وضعیت ما شبیه فیلم »گاو« آقای 
مهرجویی شده، یعنی همه ما مش حسن هایی هستیم که گاومان 
را دزدیده اند. در این شرایط نیاز داریم که همه کنار هم باشیم«. 
ابوالحســن داوودی هم با اشاره به مرگ این دو سینماگر تاکید 
کرد: »می خواهم بگویم که آیا الان نباید ســوال های دیگری را 
مطرح کنیم؟ در پس این ظن ها و سوءظن ها )مرگ مهرجویی و 
پوراحمد(، آیا واقعاً جای سوال و آسیب شناسی نیست؟ اصلًا 
فرض کنیم پوراحمد واقعاً خودکشــی  کرده است، آیا این برای 
خانه سینما مساله نیســت که چنین فیلمسازی در مسیر خود 
به خودکشی رسیده است؟ آن تصویری که ما از آن قامت رعنا 
و دار زدن دیدیم طوری بود که من فیلمســاز مدام فکر می کنم 

شکل واقعی را پیدا کنم ولی هیچ وقت نتوانستم«.

هنرمندانی که اثر آنها در دوبی فروخته شد
فروخته شده

AED
برآورد قیمت

AED نام هنرمند

42857 10001 -20000 محمود جوادی پور

11428 10001 -20000 علی اکبر صادقی

12571 10001 -20000 علی اکبر صادقی

8571 10000 - 5001 علی اکبر صادقی

8571 10000 - 5001 علی اکبر صادقی

68571 20000 آیدین آغداشلو

28571 20000 صادق تبریزی

28571 20000 حسین محجوبی

2857 5000 - 1001 هانیبال الخاص

2857 5000 - 1001 هانیبال الخاص

1277 1000 - 101 مهدی حسینی

6857 5000 - 1001 رضا هدایت

547 1000 - 101 عنایت الله نظری نوری

912 1000 - 101 حبیب توحیدی

 برخی از
تابلوهای نفیس فروخته شده

اختلاس هنری
ادامه تیتر یک
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تورم تولیدکننده نقطه به نقطــه در مرداد ماه ۱۴۰۰ یعنی 
زمانی که دولت ســیزدهم، زمام کار را به دســت گرفته 
معادل ۷۴.۱ درصد بوده است. همچنین تورم سالانه نیز 
در مرداد ماه این سال در سطح ۸۱.۴ درصد قرار داشته 
است. در حال حاضر تورم تولیدکننده به زیر 3۰ درصد 

رسیده و به طور چشمگیری کاهش پیدا کرده است.

 در مرداد ماه امســال تــورم تولیدکننده نقطه به نقطه به 
ســطح ۲۸.۲ درصد و تورم تولیدکننده سالانه به سطح 
۲۸.۶ درصد رسیده است. تورم تولیدکننده نقطه به نقطه 
به اندازه ۴۵.۹ واحد درصد و تورم تولیدکننده سالانه به 
اندازه ۵۲.۸ واحد درصد کاهش یافته است. ادامه این 

روند خبر خوبی برای دولت چهاردهم است.

تازه ترین داده های مرکز آمار حاکی از آن است که  هزینه سالانه 
خانوارهای ایرانی  افزایش یافته است. بررسی ها نشان می دهد 
که رشد هزینه کل سبد یک خانوار شهری به صورت خالص 
در سال گذشته حدود ۵۰ درصد بوده و سطح هزینه از حدود 
۱3۰ میلیون تومان به بالای ۲۰۰ میلیون تومان رســیده است. 
همچنین ســبد خوراکی خانوار شهری افزایش هزینه کمتری 

نسبت به سبد غیرخوراکی تجربه کرده است.

افزایش هزینه خانوارتورم تولیدکنندهسطح تورم

سقوط تورم
چرا غول شکست خورد؟

بانکــداران مرکزی در ضیافت ســالانه جکســون هول 
)Jackson Hole( ســقوط نرخ تورم را جشن گرفتند اما آیا 
آنها شایسته چنین افتخاری هســتند؟ نرخ افزایش سالانه 
قیمت ها در یک کشــور حد وسط جهان ثروتمند از اوج ۱۰ 
درصدی در اوایل ســال ۲۰۲۲ به کمتــر از 3 درصد در زمان 
حال پایین آمد. نکته قابل توجه آن اســت که این دستاورد 
بدون ایجاد رکود عمیق به دســت آمد. احتمالًا فدرال رزرو 
هم به زودی و همراه بــا بانک های مرکزی اروپا، نرخ بهره 
را کاهــش می دهد. بازدهی اوراق قرضه از فصل تابســتان 
به میزان چشمگیری پایین آمده اســت و بازارهای سرمایه 
گوســت پدید آمده بود  هراس کاهش رشــد که در ابتدای آ
را به سلامت پشت ســر گذاشتند. اقتصاد آمریکا در 3 ماه 
دوم سال ۲۰۲۴ حتی از آنچه قبل از شروع همه گیری کووید 
۱۹ پیش بینی می شد، فراتر رفت. فرض اولیه بر آن است که 
سیاست پولی انقباضی سرعت رشد را کاهش می دهد. این 
سیاســت در دهه ۱۹۸۰ تنها پــس از ایجاد رکودهای عمیق 
موفق شد، تورم را فروبنشاند. ظاهراً این روزها چنین اتفاقی 
رخ نداده، از این رو یک باور خطرناک در حال شکل گیری 
اســت: اینکه تورم به خودی خود هم پایین می آمد. حتی پل 
کروگمن از نشــریه نیویورک تایمز ادعا کرد که جروم پاول، 
رئیس فدرال رزرو در سخنرانی جکسون هول، تورم را به طور 
عمده به اثرات گذرای همه گیری نسبت داده بود. ادعای او 
یادآور یک روایت قدیمی بود که بانکداران مرکزی در ســال 
۲۰۲۱ آن را کنار گذاشته بودند. چنین دیدگاهی یک برداشت 
غلط هم از اقتصاد و هم از سخنرانی پاول است. آقای پاول 
گفته بود که »تورم بالا گذرا نبود«. مقالاتی که در جکسون 
هول ارائه شــدند از اثرات خرد کننده ای پرده برداشــتند که 
نــرخ بالای تورم بر وام مســکن می گــذارد و اینکه چگونه 
فدرال رزرو در زمــان اوج گیری تورم اعتبــار و باورپذیری 
خودش را از دســت می دهد. حتــی پیش بینی کنندگانی که 
انتظار تداوم تورم را داشــتند، فکر می کردند که فدرال رزرو 
کاری نمی کند یعنی آنها اعتماد خــود را به تعهد بانکداران 
مرکزی برای تثبیت قیمت ها از دست داده بودند. این انتظار 
که افزایش نرخی در کار نخواهد بود، باعث شد نرخ واقعی 
بهره پایین کشیده شــده و تورم تشدید شود. اگر قرار باشد 
سیاســت پولی رشد قیمت ها را متوقف کند، نیازی به ایجاد 
رکود نیســت. تنها کار لازم آن است که رشد اقتصاد از آنچه 
هست، کندتر شــود. چنین کاری در ایالات متحده دشوارتر 
است چون افزایش نرخ مهاجرت سرعت رشد اقتصاد را بالا 
برد همچنین کسری بودجه به میزان ۷ درصد تولید ناخالص 
داخلی بر خلاف سیاست نرخ بالای بهره عمل می کند. اما 
کاهش قابل ملاحظه فرصت های خالی شــغلی و افزایش 
اندک نرخ بیکاری از ســرد شدن بازار کار حکایت می کند. 
همزمان اروپا ضربه های مختلفــی از جمله جنگ اوکراین 
را دریافت کــرد و در نتیجه نمی توان فهمیــد که علت ها و 
معلول ها کدام انــد. اما افزایش نرخ بهره هم اثرات زیربنایی 
مشــابهی در آنجا دارد. برخی می گوینــد که انقباض پولی 
صرفــاً باورپذیری بانک های مرکزی را بازگرداند و ســطح 
واقعی نرخ بهره اهمیتی نداشــته است اما حتی محاسبات 
ساده نشان می دهند که لازم بودف نرخ بهره به سطح امروزی 
برسد )نشــریه اکونومیست در ســال ۲۰۲۲ این محاسبه را 
انجام داد(. درست اســت که قیمت های غذا و انرژی نرخ 
تورم اصلــی )Head Line( را بالا برد اما در آمریکا، منطقه 
یورو و بریتانیا افزایش نرخ بهره به خوبی با نرخ تورم هســته 
)Core(  هماهنگ شــده بود؛ تورمی که قیمت های پرتلاطم 
را در برنمی گیرد. لازم اســت که سیاست گذاران درس های 
مناســبی از همه گیری بگیرند و بدانند در آینده با دوره هایی 
شبیه آن رو به رو خواهند شد. بسیاری از بانک های مرکزی 
کم وبیــش در درازمدت موفق شــدند بــه آن اهداف تورمی 
برســند که در سراسر جهان در دهه ۱۹۹۰ تعیین شده بودند. 
اما آن موفقیت مربوط به زمانی بود که تکانه های عرضه نادر 
و دولت های جهان ثروتمند در بودجه خود محتاط بودند. در 
حال حاضر جنگ های تجاری، گذار سبز، همه گیری بیشتر 
و بدهی های گسترده عمومی خطر ایجاد اختلال های تورمی 
را پیش می آورند و بانک های مرکزی باید با این تهدید مقابله 
کنند. بنابراین چگونگی رســیدن به پیروزی امروز اهمیت 

زیادی دارد و نمی توان آن را به شانس و اقبال نسبت داد.
منبع: اکونومیست
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جواد خراسانی
 مترجم

اگر به کتابفروشــی »خردمندان« در شــمال غربــی پکن قدم 
بگذارید با دنیایی متفاوت روبه رو خواهید شــد. اینجا همانند دیگر 
کتابفروشی های دولتی چین نیست که در آن مجموعه سخنرانی های 
شــی جین پینگ، رهبر حزب کمونیســت در قفســه ها خودنمایی 
می کند و ردیف هایی از کتاب ها با یک تصویر روی جلد و با لبخندی 
همیشــگی پیش چشم شــما قرار می گیرند. لیو ســولی، بنیان گذار 
کتابفروشــی خردمندان به خاطر شــرکت در اعتراضات میدان تیان 
آن من در ســال ۱۹۸۹ به مــدت ۲۰ ماه به زندان رفت. قفســه های 
کتابفروشــی او از آثار آزاداندیشانی شامل اقتصاددانان و دانشمندان 
علوم سیاسی، تاریخ نگاران و علمای حقوق پر شده اند. احتمالًا بازار 
بالقوه این آثار حتی نسبت به دوران قبل از رویداد تیان آن من بزرگ تر 
شده است. آقای لیو می گوید که روزبه روز بر تعداد لیبرال های چینی 

افزوده می شود.
این دیــدگاه همزمان با یک روند بســیار برجســته یعنی ظهور 
ملی گرایی مطرح می شود. دیدگاه های لیبرال به ندرت در همایش های 
عمومی آنلاین پیدا می شــوند. فضای اینترنت سرشــار از هیاهوی 
حامیان غرب ستیز دولت است که معدود افرادی که جرات کنند آنها 
را به چالش بکشانند را به  شدت سرکوب می کنند. به لطف تلاش های 
خســتگی ناپذیر آقای شی برای ســاکت کردن لیبرال ها، ملی گرایان 
فضای بســیار بازی پیدا کرده اند. فضای روشنفکری چین برخلاف 
دهه ۱۹۸۰ به  شدت همگون شده و حزب کمونیستی که به لطف آقای 

شی قدرتمند و پرانرژی شده هرگونه پویایی را از آن گرفته است. 
با وجود این، لیبرالیســم به طرز تعجب آوری تاب آور اســت. به 
عقیده آقای لیو این دیدگاه از برخی جهات حتی طرفداران بیشــتری 
پیدا کرده اســت. البته این حرف به معنای گسترش نارضایتی فعال 
نیســت بلکه فاصله زیادی با آن دارد. سرکوب های شدید آقای شی 
هرگونه آزادی برای کســانی که پیوسته و آزادانه از نظام سیاسی چین 
انتقاد می کنند را غیرممکن ســاخته اســت. به نظر می رسد، حزب 
کمونیســت با کمک ابزارهای نظارتی دارای فناوری بالا و ســامانه 
امنیت داخلی، کنترل کامل را در دست دارد. نمی توان رویداد دیگری 

شبیه ماجرای تیان آن من را متصور شد. 
اما لیبرال ها لزوماً معترض نیســتند. آنها حتی ممکن اســت از 
حزب کمونیســت دفاع کنند و ســقوط آن را مقدمــه ای برای بروز 

هرج ومــرج بداننــد. آنها افرادی هســتند که آزادی هــای فردی و 
اقتصادی بیشــتری می خواهند. آنها طرفداران حقوق فرد هســتند 
حتی اگر این طرفداری با خواســته های دولت در تضاد باشــد. آنها 
ارزش های مورد نظر دموکراسی های غربی را تحسین می کنند حتی 
اگر نقایصی در کارآمدی روش های غربی ببینند. لیبرالیسم به معنای 

نارضایتی نیست اما می تواند سرچشمه آن باشد.
نفوذ گسترده لیبرالیسم باعث می شود، آقای شی تمرکز زیادی بر 
مقابله با آن داشته باشد. کیوشی روزنامه اصلی حزب کمونیست در 
گوســت و همزمان با آغاز سال تحصیلی جدید سخنرانی سال  3۱ آ
۲۰۱۸ آقای شــی را منتشــر کرد که در آن نسبت به تلاش های مداوم 
غــرب برای هدف  گرفتــن جوانان چین و راه انــدازی انقلاب رنگی 
هشدار می دهد. آقای شی گفت: »جنگ بر سر جوانان جنگی شدید 
و درازمدت است. ما نمی توانســتیم ببازیم و نباید هم ببازیم. ما باید 

هوشیار باشیم«. 
مطالعات اندیشــمندان خارجی بینش بیشــتری به ما می دهد. 
اســکات کندی و همکارش از مرکز مطالعات راهبردی و بین الملل 
در واشــنگتن در سال ۲۰۲۲ می نویسد: دیدگاه های شهروندان چینی 
از آنچــه انتظار می رود، متنوع تر و لیبرال تر اســت. تعداد ملی گرایان 
افزایش یافته اما اکثریت ســاکتی از مردم هم از اصلاحات اقتصادی 
و لیبرالیســم سیاســی طرفداری می کنند«. سانگ مین چو از مرکز 
مطالعات امنیتی آسیا-اقیانوســیه سال گذشته پژوهش های مرتبط 
را بررســی کرد و گفت در حالی که اکثر شــهروندان چینی از ثبات 
ایجاد شده توســط حاکمیت حزب کمونیست رضایت دارند، میزان 
طرفداری شان از هنجارها و ارزش های دموکراتیک نیز در طول زمان 

بالا رفته است. 
برخی پژوهشگران آنقدرها هم مطمئن نیستند. جان جیمز کندی 
از دانشــگاه کانزاس در کتاب »چیــن در جایــگاه اول: ارزش های 
نوظهور یک قدرت جدید« که امسال انتشار یافت، می نویسد که طبق 
نظرسنجی  سال ۲۰۱۸ موسسه »پیمایش ارز ش های جهانی« چینی ها 
در مورد مسائلی مانند حقوق هم جنس بازان، برابری جنسیتی و احترام 

به مقامات دیدگاه های محافظه کارانه تری پیدا کرده  اند. 
با این حال از ســال ۲۰۱۸ تاکنون تغییرات زیادی صورت گرفته 
است. حزب کمونیست در دو سال اول همه گیری با موفقیت توانست 
جلو گســترش کووید ۱۹ را بگیرد در حالی که کشــورهای غربی به 
مخمصه افتــاده بودند. همین امر محبوبیت زیــادی برای حزب به 
بــار آورد. تبلیغات چی های حزب این موفقیــت را در بوق و کرنا و 
دموکراسی های غربی را تمسخر کردند. به نظر می رسید که بسیاری 

از چینی هــا با این دیدگاه دولت موافق هســتند اما افکار عمومی در 
سال ۲۰۲۲ تغییر کرد.

اراده آقای شــی برای اجرای سیاســت کووید صفر در زمانی که 
ســویه اومیکرون در جهان جولان می داد، خشم میلیون ها چینی را 

برانگیخت که مجبور شدند روزها و هفته ها در خانه بمانند.
برای اولین  بار پس از یک دهه حکومت آقای شــی، اعتراضات 
در چند شــهر فوران کــرد. تظاهرات ماه نوامبر آن ســال، کوچک 
اما شــجاعانه بود. مردم خواســتار پایان یافتــن قرنطینه ها بودند و 
ناراحتی شــان را در فضای آنلاین ابزار کردند. آنها ورقه های ســفید 
کاغذ را در اعتراض به سانســور در دســت گرفتند. برخی خواستار 
سرنگونی آقای شی و حزب شدند. سرچشمه لیبرالیسم برای مدت 

کوتاهی فوران کرد. 
جنبش »کاغذ ســفید« نشــان داد که نگرانی آقای شی در مورد 
نارضایتی ها بی سبب نبوده است. در هفته های پس از آن پلیس وارد 
عمل شد و معترضان را تحت تعقیب قرار داد. بسیاری از مردم اخطار 

گرفتند و ده ها نفر بازداشت شدند. 
لیبرال ها در این فضای ترس و وحشت جرات اظهارنظر ندارند. 
اما گفت وگو با جوانان مناطق شهری بخش های مختلف چین آشکار 
کرد که جنبش کاغذ ســفید یک جنبش بزرگ برای لیبرال ها بود و 
خروج ناگهانی کشور از سیاســت کووید صفر، زنگ هشداری بود 
که در گوش حامیان نظام خودکامه آقای شی نواخته شد. بدبینی ها 
نسبت به شیوه حکمرانی در چین افزایش یافت. این حرف بدان معنا 
نیســت که بگوییم بسیاری از مردم خواســتار پایان یافتن حکومت 
تک حزبی هستند اما نارضایتی  کاملًا مشهود است و عملکرد ضعیف 

اقتصادی دولت آن را چند برابر می  کند. 
کتاب  فروشــی آقای لیو در پکن یک نمونه نادر اســت. شــاید 
مقامات فکر می کنند که بســتن آن افراد زیادی را خشمگین خواهد 
کرد بدون اینکه دستاوردی به بار آورد. به هر حال مردم می توانند آثار 
عیسی برلین، فردریک هایک و لودویک وان میزز )که پرفروش ترین 
کتاب های آقای لیو هســتند( را در کتابخانه هــا یا به طور آنلاین پیدا 
کنند. اگر بــه جریان فکری جوانان در شــهرهای آزادتر چین یا در 
خارج از کشــور توجه کنید، متوجه تمایل آنها به لیبرالیسم خواهید 
شــد. یک صاحب نظر که نخواست نامش فاش شود، می گوید: »به 
نظر من محدودیت های کووید باعث شــد بســیاری از مردم به فکر 
مهاجرت به کشورهای دیگر بیفتند. ما می بینیم که رهبری کشور به 

حرف مردمش گوش نمی دهد«.
منبع: اکونومیست

وضعیت لیبرال ها و آزادی خواهان در چین چگونه است؟

لیبرالیسم چینی

مهتا معرفت
مترجم
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گروه اجتماعی: ۲۰ شــهریور ماه بود که اولین درخواســت 
تحقیق و تفحص از شهرداری تهران در دوره ششم شورای 
شــهر تهران ثبت شد. طرحی که شــهردار تهران هم از آن 
استقبال و اعلام کرد از هر درخواستی که منجر به شفافیت 
بیشتر شود، اســتقبال می کند. موضوع تحقیق و تفحص، 
عملکرد برنامه ای و مالی سازمان املاک و مستغلات بود. 
مهدی چمران هم در جلســه روز یک شنبه ۲۵ شهریور ماه 
به خبرنــگاران گفت: موضوع تحقیق و تفحص کمتر از ۴۸ 
ســاعت اعلام وصول شــده و کارهای آن به اتمام رســیده 
اســت. اما روز گذشته مشخص شد که کمیسیون برنامه و 
بودجه در نامه ای به نرجس ســلیمانی محتوای این طرح را 
مورد پرســش قرار داده است. سلیمانی با اشاره به محتوای 
ایــن نامه خطــاب به چمــران گفت: به رغم آغــاز مراحل 
قانونی تحقیق و تفحص براســاس دستور ریاست شورا که 
به صورت توامان به هر دو کمیسیون برنامه و بودجه و نظارت 
و حقوقی ارجاع داده شده، کمیســیون برنامه و بودجه در 
عملی نامتعارف در حکم وکیل مدافع شهرداری ظاهر شده 
و ســرفصل های مورد نظر را که اساسا بعد از آغاز تحقیق 
و تفحص در اختیار هیات و کمیســیون قــرار داده خواهد 
شد مورد پرســش قرار داده و به چالش محتوایی و شکلی 
کشیده اند. به گفته ســلیمانی قرار بود، کمیسیون برنامه و 
بودجه تا پایان وقت اداری یک شــنبه و در نهایت اول وقت 
روز دوشنبه نسبت به آغاز مکاتبات با شهرداری اقدام کند 
اما مایه حیرت اســت که در روز دوشنبه، کمیسیون برنامه 
و بودجه با فراموشــی نســبت به موضوع به جای مکاتبه با 
شــهرداری با ریاست شــورا مکاتبه کرده و رونوشتی برای 
اعضای شورا ارسال می کند که حسب قرائن ظاهری بدون 

مداقه در اصل درخواست تحقیق نگاشته شده است.
او ادامه داد:کمیســیون بودجه به جــای نامه نگاری با 
مســئولان ذی ربط برای دریافت اسناد و ارائه به متقاضیان 
تحقیق و تفحص در حرکت خارج از عرف چهار بند تحقیق 
و تفحص را رد کرده اســت. کمیســیون نظارت و حقوقی 
که تحقیق و تفحــص را بر عهده گرفته، نامه ای با دو امضا 
تهیه کرده و درخواست دارد که کمیسیون برنامه و بودجه از 
پیگیری امور انصراف دهد تا ما موضوع را دنبال کنیم. ما ز 

یاران چشم یاری داشتیم.
حبیب کاشــانی هم با بیان اینکه جوابیه ۵ صفحه ای از 
سوی کمیسیون برنامه و بودجه به تمام درخواست کنندگان 
تحقیق و تفحص ارســال شده است، یادآور شد: اگر رئیس 
شــورا از رئیس کمیســیون خواسته باید پاســخ دهد. ما 
می خواهیم تحقیق و تفحــص عمومی انجام دهیم و امروز 
مقابل هم قرار می گیریم. این فضا، فضای خوبی نیســت و 
دوســتانی که این متن را تهیه کردند، می توانستند در جلسه 
برگزار شــده پاســخ دهند تا به نامه نگاری منجر نشود. این 

رفت و برگشت ها به شورا آسیب می زند.

 W !از من عذرخواهی کنید
محمــد آخوندی هم در واکنش به ایــن انتقادات با بیان 
اینکه ما با یــک دیکتاتوری روبه رو هســتیم که هر حرفی 
می خواهد می زند و کسی اگر کار قانونی انجام می دهد مورد 
حمله قــرار می گیرد، گفت: بنده در مــورد نظارت بر رفتار 
نمایندگان صحبت کردم و چند کانال تلگرامی که مشخص 
است که متعلق به چه کسی است، بنده را تخریب می کنند. 

بنده شاخص های عملکردی را هم ارائه خواهم کرد.
او اضافــه کرد:اگــر نکته ای وجود دارد، بنده هســتم و 
می توانند تماس بگیرند و بپرسند. مگر میکروفن شورا جای 

این حرف هاست. بنده شهرداری نیستم که شعر بخوانید و 
تهدید کنید که انصراف دهید. شما حق تهدید ندارد. رئیس 
شورا می تواند عملکرد کمیســیون را بررسی کند. ما اجازه 
نمی دهیم، مصوبه ای باقی بماند و هر یک شــنبه و سه شنبه 
جلسه برگزار می کنیم. بررسی کنید که ما بیشتر کار کرده ایم 

یا کمیسیون نظارت و حقوقی.
آخوندی بــا بیان اینکه تهدید و تعییــن تکلیف برای ما 
صورت گرفته اســت، یادآور شد: رئیس شــورا نامه ای در 
خصوص تحقیق و تفحص به ما ارســال کــرد و ما پس از 
بررسی ها در کمیسیون نامه ارسال کردیم که مواردی وجود 
دارد. به ما می خندند که چنین مواردی را مطرح کرده ایم و ما 
گفتیم برخی از این موارد ربطی به سازمان املاک ندارد. در 
موارد قبلی خانم سلیمانی گفتند که چرا رونوشت به ما داده 
نشده و امروز در سیستم شورا رونوشت زدم. مگر به کسی 
توهین کردیم؟ بنده کجا از شهرداری دفاع کردم؟ بنده گفتم 
این ایرادات وارد است و از رئیس شورا مشورت خواستیم. 

بنده به کسی فحش دادم و کسی را تهدید کردم؟
وی ادامه داد: نه از من اما حتما باید از کمیسیون برنامه 
و بودجه عذرخواهی شــود. بنده شــهرداری نیستم که با 
تهدیدهــا جا بزنم و به وظیفه خود عمل می کنم. مثل ســه 
سال گذشته دستورات رئیس شورا را مو به مو انجام داده ام. 
تحقیــق و تفحص را محکم انجام می دهیم و شــهردار هم 
گفته این تحقیق و تفحص انجام شود. اینکه در صحن چند 
میلیون موضوع را بشنوند، بهتر است یا اینکه بنده رونوشت 

ارسال کردم؟
مهدی چمران، رئیس شورای شــهر تهران هم در ادامه 
جلســه گفت: هر دو کمیســیون باید با هم جلسه مشترک 
داشته باشــند و موارد را پس از بررسی ها در صحن مطرح 
کنند تا در مورد اصل درخواست تحقیق و تفحص رأی گیری 
شود که صورت بگیرد یا خیر؟ مسیرها مشخص شده است 

و به امروز هم برنمی گردد.

 Wشهردار فعلی کارآمد نیست
در ادامه این جلســه مهدی اقراریان به افزایش فشار به 
منتقدان عملکرد شــهردار تهران اشــاره کرد. رئیس کمیته 
نظارت شورا با بیان اینکه داستان منتقدین عملکرد شهردار 
تهران، قصه پرغصه ای است که امروز و دیروز شروع نشده 
اســت؛ گفت: عملکرد ضعیف شــهردار تهران از گذشته 
بــوده و ربطی هم به انتخابات ریاســت جمهــوری ندارد 
گرچه اقدامات و کارهای اشــتباه شهردار تهران در جریان 

انتخابات به شورای ششم آسیب زد.

او ادامه داد: بیش از دو نیم سال است که بعد از گذشت 
۶ ماه از دوره مدیریتــی وی با اقداماتی که صورت گرفت، 
جمعی از اعضای شــورا به این نتیجه رســیدند که شهردار 
فعلــی تهــران از کارآمدی لازم بــرای اداره شــهر تهران، 
برخوردار نیســت و تلاش کردند این روند اصلاح شــود و 
شــاید بیشترین همکاری را نیز بر اســاس میزان مصوبات 
و مجوزهای داده شــده، همین دوره از شــورا با شهرداری 
داشــته اســت، نکته ای که باید مورد توجه واقع شود؛ اما 
متأسفانه شاهد آن هســتیم که خط برخورد با منتقدین هر 

روز پررنگ تر و گسترده تر می شود.
ناصر امانی، دیگر عضو شورای شهر تهران نیز با اشاره به 
فشارهایی که شهرداری تهران به منتقدان خود وارد می کند؛ 
گفت: حضور افرادی مانند آقای شربیانی که از متن جامعه 
و از منطقه جنوبی شهر تهران در شهر ری بودند و در طول 
چند سال گذشته یک شورایار بودند و هیچ حامی سیاسی 
هم ندارند و تنها هم هستند، در شورای اسلامی شهر تهران 
باعث افتخار است. آقای شــربیانی از کسانی است که به 
آقای زاکانــی رأی داده و حمایت کرده و حالا به این نقطه 
رسیده که از عملکرد مدیریت شهری در برخی موارد انتقاد 
کرده اســت. خوب نیست که با این نوع ابزارها بخواهیم به 
ایشان فشــار وارد کنیم و تحت منگنه قرار بدهیم. در مورد 
ما هر چه می خواهند بگوید و بیانیه رســمی بدهند و یا در 
سایت های مختلف تخریب کنند، مشکلی نداریم و عادت 
کردیــم و از قبــل از انقلاب تا حالا این فشــارها را تحمل 

کردیم.
امانــی در بخش دیگر تذکرش با اشــاره به قطع برخی 
درختان محوطه دانشــگاه تهران برای انجام ساخت وســاز 
غیرمجاز، این عمل را موجب شــرم و خجالت دانست و بر 

ناپسند بودن آن تأکید کرد.
به گفته او دور از شــأن دانشگاه بزرگ و ارزشمند تهران 
است که به این نوع اقدامات دست بزند و شبانه فضای سبز 
و درخت را این گونه یا محصور کند که قطعا خشک می شود 
یا این طوری قلع و قمع کند که بخواهد در آنجا ســاختمان 
بســازد. حیف است و شرمم می آید که بگویم چرا دانشگاه 

تهران دارد این کار را می کند.
چنــد روز پیش هم اهالی محل با مــن تماس گرفتند و 
گفتند عمداً بــه درختان آب نمی دهند و در حال خشــک 
کردن درختان هســتند تا بعد آنها را قطــع کنند. نمی دانم 
سلسله زنجیروار قطع درختان توسط مجموعه های عمومی 
و دولتی تا کی ادامه دارد؟ باید برای این مساله فکری کرد و 

تذکر جدی می دهم و باید از این کارها دست بردارند.

رئیس کمیسیون بودجه طرح تحقیق و تفحص نرجس سلیمانی را رد کرد!

شورا در مقاب شورا ل

 

سرهنگ احسان مومنی، معاون عملیات پلیس راهور تهران بزرگ 
با بیان اینکه پلیس راهور برای بازگشــایی مدارس در آماده باش 
کامل اســت، گفت: تجربه روزهای اخیــر و ترافیک خیابان ها 
نشان می دهد که از روز اول مهر، ترافیک افزایش می یابد. وانت 
هم جزو محدودیت های تردد در دو هفته آغازین مهرماه است و 
این وسایل نقلیه تا ساعت ۱۰ صبح اجازه تردد در معابر را ندارند. 

لازم است که ساعت کاری ادارات، اصناف و ... تغییر کند.

علیرضا کاظمی، وزیر آموزش وپرورش با بیان اینکه حدود 
۹ میلیون دانش آمــوز در دوره ابتدایی و حدود یک میلیون 
و ۴۰۰ هزار دانش آموز کلاس اول هم تاکنون در ســامانه ها 
ثبت نام کرده اند، گفت: احتمالًا تعــدادی از دانش آموزان 
اتباع هستند که مشــکل ثبت نام داشته و هنوز نتوانسته اند 
ثبت نــام کنند. بعید می دانم که کمبــود معلمی در پایه اول 

داشته باشیم اما اگر باشد، بلافاصله پر می کنیم.

ســازمان اداری و استخدامی کشور طی بخشــنامه ای به تمامی 
دســتگاه های اجرایی کشور موضوع شناورســازی ساعت آغاز 
فعالیت دستگاه های اجرایی مستقر در کلانشهرها در دو هفته اول 
مهرماه ۱۴۰3 را ابلاغ کرد. این بخشنامه ۲۷ شهریور در راستای 
حمایت از خانواده است. اساس این بخشنامه ساعت آغاز به کار 
دستگاه های اجرایی مستقر در کلانشهرها در دو هفته اول مهرماه 

۱۴۰3 به صورت شناور از ساعت ۷ تا ۹ تعیین شده است.

شناور شداشکال در ثبت نام اتباع محدودیت های ترافیکی اول مهر 

گزارش شهر

مقیمــی بالاخره از دانشــگاه تهران رفــت و وزیر علوم 
سرپرست او در دانشگاه تهران را مشخص کرد. این تصمیم 
درحالی گرفته شــده که در روزهای اخیر شــاهد بحث ها و 
شایعات بســیاری در این خصوص بودیم. خبر رفتنی  شدن 
مقیمی چند روز گذشــته منتشــر شــده بود؛ خبری که در 
راســتای تحولات حوزه دانشــگاه تلقی و با استقبال قابل 
توجهی هم مواجه شد. خبر مورد اشاره اما خیلی زود تکذیب 
شد و بعد هم برخی فعالان رسانه ای از فشار طیف پایداری به 
دولت برای ابقای مقیمی در دانشگاه تهران گفتند.  با گذشت 
چند روز اما ثابت شد که دولت پزشکیان قصد کوتاه آمدن در 
این خصوص را ندارد و به وعده ها خود برای تحول در حوزه 
دانشگاه پایبند اســت. محمد مقیمی، اولین رئیس دانشگاه 
منصوب شــده با حکم وزیر علوم دولت سیزدهم است. روز 
3۰ شــهریور ۱۴۰۰ محمود نیلی احمدآبــادی؛ )رئیس وقت 
دانشــگاه تهران( که در مکاتبه با قوه قضائیه خواستار آزادی 
کسری نوری، دانشــجوی حقوق دانشگاه تهران شده بود با 
حکم وزیر علوم دولت ســیزدهم از ریاســت دانشگاه تهران 
برکنار شد و محمد مقیمی به جای او نشست. مقیمی دیروز 
و قبل از برکناری بعد از ســه سال از صدور نامه ای به معاون 
دانشــگاه تهران و رئیس ســازمان خدمات دانشجویی برای 
تشکیل کمیته ای به منظور بررســی مجدد تمام پرونده های 
دانشجویی در ســه سال اخیر و احکام انضباطی صادر شده 
خبر داد و گفت که هیچ دانشــجوی اخراجی در دانشــگاه 
تهران نداریم.  چند روز قبل که خبر ریاســت ناصر سلطانی 
بر دانشــگاه تهران و جایگزینی او با مقیمی تکذیب شــد، 
پرسش های زیادی به وجود آمد، پرسش هایی از این دست که 
آیا وزارت علوم برای تغییر ندادن رؤســای دانشگاه ها به ویژه 
دانشــگاه تهران تحت فشار اســت؟ محمد مهاجری، فعال 
سیاســی اجتماعی اصولگرا در این  باره در حساب توئیتری 
خود نوشــت: »این خبر درست اســت که فشار سنگینی به 
وزیر علوم وارد می آید که رؤسای پایدارچی دانشگاه ها عوض 
نشوند؟ از ۱۴۹۵ سال قبل که اولین دانشگاه ایرانی )جندی 
شــاپور( در ایران تاســیس شــده تاکنون رئیس دانشگاهی 
بــه ناکارآمدی آقــای مقیمی، رئیس فعلی دانشــگاه تهران 

نداشته ایم. برای ابقای او هم فشار می آورند؟«

 Wسرپرست دانشگاه تهران منصوب شد
در حکم حسین ســیمایی، وزیر علوم با صدور حکمی، 
دکتر »سیدحسین حسینی« را به عنوان »سرپرست دانشگاه 
تهران« منصوب کــرد. به گــزارش وزارت علوم، در حکم 
وزیر علوم خطاب به دکتر حســینی، سرپرســت دانشــگاه 
تهران آمده اســت: نظر به مراتب تعهد، تخصص و تجارب 
ارزشمند جنابعالی به موجب این حکم به عنوان »سرپرست 
دانشگاه تهران« منصوب می شوید. از جنابعالی انتظار دارد 
با توکل به خداوند ســبحان سرپرستی آن دانشگاه را بر پایه 
قوانین، سیاســت ها و برنامه های مصوب به انجام رسانید. 
امیدوار است با پیروی از آموزه های اسلامی، مبانی علمی، 
راهبــرد دولت وفاق ملی و با جلب همکاری دانشــگاهیان 
و صاحب نظران و تشکیل شــورایی از منتخبین دانشگاه به 
منظور ایجاد مشــارکت حداکثری دانشگاهیان در پیشنهاد 
افراد شایســته به وزارت جهت تصدی ریاســت دانشــگاه 
اهتمام ورزید. توفیق و ســربلندی روزافزون جنابعالی را از 
درگاه خداوند متعال خواســتارم. سیدحسین حسینی )زاده 
مازنــدران-۱33۸( دانش آموختــه دکترای دامپزشــکی از 
دانشــگاه تهران و عضو هیات علمی دانشــکده دامپزشکی 
این دانشــگاه با مرتبه استادی است. وی دارای بیش از ۱۰۰ 
مقاله علمی و پژوهشی چاپ شده در مجلات معتبر ملی و 
بین المللی است؛ از سوابق اجرایی حسینی می توان به تصدی 
معاونت آموزشی دانشــگاه تهران به مدت ۱۰ سال و رئیس 
دانشکده دامپزشــکی این دانشگاه و مدیرکل دفتر گسترش 
آموزش عالی وزارت علوم اشــاره کرد. گفتنی است؛ وزیر 
علوم، تحقیقات و فناوری در نامــه ای جداگانه از خدمات 
و تلاش های »ســیدمحمد مقیمی« در زمــان تصدی این 

مسئولیت قدردانی کرد.

مقیمی بالاخره رفت
جایگزین رئیس جدید دانشگاه تهران کیست؟
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انتشار دوره چهل جلدى المصادر الفقهیه

به مرکز تحقیقات آقــای ]علی اصغر[ مروارید به 
نام »بنیاد ]فرهنگ[ انقلاب ]اسلامی[« در ]خیابان[ 
شــهرآرا رفتیم. ســاختمانی نیمه کاره، گویا از اموال 
]رحیمعلی[ خرم است که مصادره شده و به دستور امام 
به بنیاد واگذار شد. جمعی از همکاران و دوستان آقای 
مروارید هم بودند. آقای مروارید، دربارۀ کارهای بنیاد 
توضیح داد؛ ازجمله انتشار دوره ۴۰ جلدی »المصادر 
الفقهیه« که نظــرات فِرَق اسلامــی را جمع کرده، » 
الینابیع الفقهیه« و »مفتاح الکرامه« و تهیه فهرســت 
جامع از کتب خطی موجود در ایران. از کتابخانه بازدید 
کردیم. خواستار کمک برای ایجاد ساختمانی به عنوان 
مرکز حضور نمایندگان کشــورهای اسلامی به منظور 

رسیدگی به مشکلات جهان اسلام است. 
انجمن دوســتی بوســنی ]و هرزگوین[ آمدند. 
خواســتند، در مراسم شروع  کارشــان شرکت کنم. 
آقایان ]ابوالحسن[ نواب، ]محمود[ واعظی و ]اکبر[ 
ترکان و جمعی از ســپاه، جهاد و... هستند که قبلًا 
در بوسنی خدمت کرده اند. گفتند اکنون حاکم واقعی 
بوسنی، نماینده آمریکاست که به عنوان مجری صلح 
دیتــون آمده و عملًا همه چیز را بــا اهرم کمک ها و 

حفظ صلح دیکته می کند. 
دکتر ]مهــدی[ اکبرزاده، محقق شــیمی آمد. 
گفت، وزارت جهادکشــاورزی، اعتبــار کار او را 
نپرداخته  اســت.گفتم به وزیر مراجعه کند. عصر، 
مصاحبه ای در مورد جنگ داشــتیم. آقای ]علی[ 
شــمخانی، ]وزیر دفاع[، مصاحبه را اداره می کند. 
ناراحت است؛  انتخابات ]ریاســت جمهوری[  از 
به خصــوص از حملات ناحق که به او شــده و از 
عدم همکاری دوستان ســپاهی اش و گفت، آقای 
]ســیدمحمد[ خاتمی، او را دعــوت به حضور در 

کابینه جدید کرده اما هنوز تصمیم نگرفته است. 
شب، میهمان رهبری بودم. دربارۀ دوران طلبگی 
و منبر رفتن هــا و مبارزات، یاد گذشــته را کردیم. 
ایشــان از مصوبه کمیته امنیت شورای عالی امنیت 
ملــی دربارۀ ]حصــر خانگی[ آیت اللــه منتظری، 
ناراضی اند و نیز از عملکرد دادگاه تجدیدنظر ]آقای 
اکبــر گنجی[ و بعضــی از مقام هــای قضایی که با 

دادگستری تهران، همکاری نمی کنند.
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ادامه یادداشت روز

مهاجران افغانستانی نیز همانند دیگر مهاجران 
دنیا نیازمند خدمات رفاهی،  امنیت و دسترســی به 
همه امکانات با اولویت زنان و مهیا شدن سایر حق ها 
و آزادی ها را دارند اما در شــرایطی که ایران به دلیل 
کاســتی های داخلی حتی توان مدیریت این موضوع 
را برای ایرانیان مقیم ندارد و نیازمند اقدامات جدی 
برای مدیریت اقتصاد،  فرهنگ و سیاســت کشــور 
هســتیم،  به ناچار باید دامنــه مهاجرت مهاجران را 
محدود کنیم و آنهایی که به صورت قانونی در کشور 
حضور دارند نیز به طور جدی ساماندهی شوند. تا به 
امروز سوءرفتارهای فراقانونی،  سیاست گذاری های 
شلخته و فاقد دوراندیشی و مصلحت اندیشی سبب 
حضور ناروای مهاجران در کشــور شــده است. ما 
در حــوزه سیاســت گذاری برای مهاجــران قوانین 
کافی داریم و می توان با همین قوانین حضور آنها را 
ســاماندهی کرد. اما باید بدانیم طی ۴۰ سال گذشته 
ایران میزبان خوبی برای ســاکنان کشور همسایه با 
وجود جنگ و تحریم بوده اما حالا شرایط به گونه ای 

است که باید تغییر رویه جدی داده شود.

وقت تغییر سیاست


